
Przestępcy  
mają problem
W Poznaniu otwarto naj-
nowocześniejsze w Polsce 
laboratorium kryminali-
styczne policji. Co można 
w nim wykonywać i jaki 
udział w jego powstaniu 
miał samorząd wojewódz-
twa?  u str. 2

Nie tylko  
olimpijczycy
Kilkudziesięciu sportowców 
z wielkopolskich klubów 
odebrało 24 październi-
ka stypendia samorządu 
województwa. To najlepsi 
z naszych olimpijczyków 
występujących w Paryżu 
oraz najzdolniejsi młodzi 
zawodnicy.  u str. 2

Ale uczą!
W trakcie uroczystej gali 
uhonorowano laureatów 
samorządowych konkur-
sów na najlepszą szkołę 
i najlepszego nauczyciela 
roku. Kto mógł się cieszyć 
z docenienia swojej pracy 
w tegorocznej edycji przed-
sięwzięcia?  u str. 6

Magnat z Goraja
Przed laty dużą popu-
larnością cieszył się film 
„Magnat” Filipa Bajona. 
Ukazano w nim losy rodziny 
Hochbergów, właścicieli 
Pszczyny od 1900 do 1939 
roku. Hochbergowie żyli też 
w Wielkopolsce, a pozostał 
po nich urokliwy zamek 
w Goraju.  u str. 10

Inna strona  
samorządu
Dziś stawiamy kluczowe 
pytania: Jak sklasyfikować 
kaski? Jak kreatywnie wysy-
pać się na gali? Co robi  
marszałek na lotnisku?  
A jeśli Mufasa żyje?  u str. 16

Dbając o pamięć
Województwo zmienia i rozwija instytucje 
zajmujące się tematyką martyrologiczną 
w regionie. Wmurowano akt erekcyjny pod 
rozbudowę muzeum w Żabikowie (na terenie 
byłego niemieckiego więzienia i obozu 
karno-wychowawczego), a w jego struktury 
będzie włączony Fort VII w Poznaniu  
(na zdjęciu). u str. 3

Po 40 latach
Sejmik na październikowej sesji jedno-
głośnie przyjął stanowisko „w czterdziestą 
rocznicę męczeńskiej śmierci ks. Jerzego 
Popiełuszki”. „Przypomnienie jego drogi 
życiowej może dziś stać się inspiracją dla 
wszystkich starających się służyć innym, 
także w wymiarze obywatelskim” – uznali 
radni. u str. 5

Dotacje dla sołectw
28 października sejmik przyznał wsparcie 
w wysokości niemal 700 tysięcy złotych  
na projekty społeczności lokalnych zgłoszo-
ne w konkursie „Odnowa wsi szansą  
dla aktywnych sołectw”. W XII edycji  
tego przedsięwzięcia wpłynęło ponad  
200 wniosków, a dofinansowano  
połowę z nich.  u str. 4
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Za Unię naszą i waszą
Podsumowujemy – na forum UE i podczas debat w Poznaniu – 20 lat naszej obecności w europejskiej 
wspólnocie i wspieramy głos krajów, które do członkostwa w niej aspirują.

Październikowa sesja 
plenarna Europejskie-
go Komitetu Regionów 

i równoległy z nią 22. Eu-
ropejski Tydzień Regionów 
i Miast w Brukseli (o tym 
ostatnim więcej piszemy na 
stronie 11) były doskonałą 
okazją do podsumowania 20 
lat, które minęły od najwięk-
szego w historii UE jej rozsze-
rzenia oraz refleksji nad sce-
nariuszami otwierania wspól-
noty na kolejnych członków.

Debata nad tym, jakie lek-
cje przyniosło tamto wyda-
rzenie i jakie wnioski moż-
na wyciągnąć z niego na 
przyszłość, była pierwszym 
punktem roboczej części paź-
dziernikowej sesji KR – orga-
nu skupiającego unijnych sa-
morządowców.

– Warto mówić o tym 
przystąpieniu 10 krajów do 
UE dlatego, że jest to histo-
ria sukcesu. Sukcesu nie tylko 
tej dziesiątki, ale całej wspól-
noty. Ta historia powinna być 
dla nas źródłem satysfakcji, 
ale też inspirować do myśle-
nia o wspólnej przyszłości – 
mówił w sali posiedzeń Parla-
mentu Europejskiego marsza-
łek Marek Woźniak, który jest 
wiceprzewodniczącym KR 
i szefem polskiej delegacji.

Marszałek wspomniał też 
o potrzebie udzielania wspar-
cia krajom, które obecnie 
kandydują do członkostwa 
w UE. Podkreślając w szcze-
gólności prozachodnie aspi-
racje Ukraińców, spuento-
wał: – Jeśli Unia Europejska 
będzie duża i silna, wówczas 
będzie zdolna do konkuro-
wania z największymi gospo-
darkami świata i do obrony 
naszych demokratycznych 
wartości. I uda się zapobiec 
innym scenariuszom… Jed-
nym z nich jest marzenie ro-
syjskich generałów o upadku 
wspólnoty europejskiej i de-

filadzie zwycięstwa w Paryżu. 
Nie zapominajmy o tym!

Podobna tematyka towarzy-
szyła 14 i 15 października to-
czonym w międzynarodowym 
gronie debatom w ramach od-
bywającego się na MTP Eu-
ropejskiego Forum Samo-
rządowego Local Trends. 
Współorganizowanemu 
przez samorząd województwa 
przedsięwzięciu przyświeca-
ło hasło „20 lat w UE: O spój-
ność polskich miast i regio-
nów”. A wśród licznych te-
matów poruszanych na forum 
jednym z najważniejszych był 
ten dotyczący podsumowania 
dwóch dekad naszego unijne-
go członkostwa, ale i – zwłasz-
cza u progu polskiej prezy-
dencji – wyzwań stojących 
przed wspólnotą.

Natomiast o tym, co łączy, 
a co dzieli młode i starsze po-
kolenie z trzech europejskich 
krajów w spojrzeniu na ko-
lejne lata UE, rozmawiano 
15 października w sali se-
syjnej UMWW w Pozna-
niu, podczas debaty zatytu-
łowanej „Symbioza pokoleń 
dla przyszłości Unii Euro-
pejskiej”. W spotkaniu wzięli 
udział zarówno doświadcze-
ni, jak i młodzi przedstawi-
ciele Wielkopolski, niemie-
ckich landów: Dolnej Sak-
sonii i Hesji oraz francuskiej 
Nowej Akwitanii; m.in. sej-
mikowi radni, członkowie 
młodzieżowej rady Poznania 
i młodzieżowego sejmiku.

Dwudziestolecie rozszerze-
nia UE z 2004 roku święto-
wano również 7 październi-
ka w siedzibie Europejskiego 
Komitetu Regionów. Szefowie 
delegacji 10 krajów obchodzą-
cych 20-lecie swojej obecno-
ści w UE wspólnie z przewod-
niczącym KR Vasco Alvesem 
Cordeiro byli gospodarzami 
przyjęcia zorganizowanego 
z tej okazji.  u str. 8-9
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Październikowa sesja Komitetu Regionów w Parlamencie Europejskim w Brukseli zaczęła się od 
debaty na temat 20-lecia rozszerzenia UE.
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17 lat w Strasburgu
Przedstawiciele samorzą-
dów z krajów należących 
do Rady Europy po raz ko-
lejny obradowali w Stras-
burgu.

47. sesja plenarna Kon-
gresu Władz Lokalnych 
i Regionalnych Rady Europy 
(CLRAE) odbyła się w dniach 
15-17 października. W posie-
dzeniu w strasburskiej siedzi-
bie Parlamentu Europejskie-
go uczestniczył wicemarsza-
łek Wojciech Jankowiak.

Podczas trzydniowego spot-
kania delegaci dyskutowali 
m.in. o sytuacji ukraińskich 
samorządów w kontekście 
odbudowy miast zniszczo-
nych w wyniku wojny, a także 
na temat monitorowania prze-
strzegania Europejskiej Karty 
Samorządu Lokalnego .

CLRAE jest zgromadze-
niem kilkuset przedstawicie-
li samorządu terytorialnego 
reprezentujących dziesiątki 
tysięcy samorządów z kilku-
dziesięciu krajów członkow-

skich Rady Europy. Polska de-
legacja liczy 12 członków i 12 
zastępców. Od lat jej prze-
wodniczącym jest Wojciech 
Jankowiak (w marcu 2023 
roku ponownie powierzono 
mu tę funkcję). – Reprezen-
tuję tu Wielkopolskę i Polskę 
już siedemnasty rok… Sporo! 
– zauważył wicemarszałek, 
relacjonując w mediach spo-
łecznościowych październi-
kowe prace w Strasburgu. ABO

NA WSTĘPIE

Artur Boiński

DOKĄD PÓJDĄ?
Świętując 20 lat naszej obecności w UE (choćby ostatnio – na 

forum zrzeszającym unijne władze regionalne i lokalne), warto 
przypomnieć sobie (albo – w ogóle ten fakt sobie uświadomić), 
że do bram europejskiej wspólnoty puka całkiem spore grono 
pretendentów. Są – czasem ze swojej, a czasem z zupełnie nie-
swojej winy – na różnych etapach tej drogi.

Czy pójdą naszym śladem, czy we wręcz przeciwnym kie-
runku? Życie pokazuje (choćby na przykładach Ukrainy, Gru-
zji, Mołdawii…), że nie ma czegoś takiego, jak geopolityczna 
próżnia. Dlatego, ciesząc się z korzyści, jakie nam przyniosła 
integracja, warto pamiętać o aspiracjach wspomnianych pre-
tendentów. To oni sami muszą podjąć niełatwy wysiłek we-
wnętrznych zmian, które docelowo pozwolą im na akcesję. 
Powinniśmy jednak – na miarę naszych możliwości – poma-
gać im na tej prounijnej drodze. Także – a może zwłaszcza – 
na forum kontaktów samorządowych. z
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Posiedzenie odbyło się w sali 
obrad Parlamentu Europej-
skiego w Strasburgu.

Dyrektorska zmiana
Na przełomie października 
i listopada nastąpiła zmia-
na w kierowniczej struk-
turze Urzędu Marszałkow-
skiego Województwa Wiel-
kopolskiego.

Dwa miesiące temu publi-
kowaliśmy na łamach „Mo-
nitora” ostatnią „infografikę 
dyrektorską” – pokazującą 
podporządkowanie wszyst-
kich departamentów i biur 
w UMWW poszczególnym 
członkom zarządu woje-
wództwa, a także dyrekto-
rów wspomnianych jedno-
stek. W jednym punkcie te in-
formacje są już nieaktualne…

Chodzi o Departament 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
UMWW. 31 października, 
po prawie dziesięciu latach 

kariery w Urzędzie Marszał-
kowskim, pracę w nim za-
kończył dotychczasowy dy-
rektor Szymon Wdowczyk. 
Jego miejsce z początkiem 
listopada zajął dotychczaso-
wy zastępca w departamencie 
Paweł Zbierajewski.  ABO
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Paweł Zbierajewski – nowy 
dyrektor Departamentu Rol-
nictwa i Rozwoju Wsi.

Laury dla młodych i olimpijczyków
Kilkudziesięciu sportow-
ców, w tym olimpijczy-
cy i młodzi zawodnicy 
z wielkopolskich klubów, 
odebrało 24 października 
stypendia samorządu woje-
wództwa.

– Jesteśmy z was bardzo 
dumni, dlatego od 2002 r. 
przyznajemy stypendia spor-
towe młodzieży. Staramy się, 
żeby ich wysokość była ade-
kwatna do osiągnięć i pozwa-
lała dobrze przygotować się 
do kolejnych zawodów – mó-
wił podczas gali w UMWW 
Jacek Bogusławski z zarządu 
województwa.

W 2024 r. wpłynęło 97 
wniosków o taką gratyfikację, 
a 61 z nich spełniło wymaga-
nia formalne. Młodzi sportow-
cy z 20 wielkopolskich klubów, 
którzy otrzymali marszałkow-
skie wsparcie, reprezentują ta-
kie dyscypliny, jak: kajakar-
stwo, wioślarstwo, szermierka, 
taekwondo, rugby, żeglarstwo, 
kolarstwo, łucznictwo, zapasy, 
pływanie, podnoszenie cięża-
rów i lekkoatletyka.

Przypomnijmy, że stypen-
dium dla medalistów mi-

strzostwa świata i Europy 
wynosi 1200 zł miesięcznie, 
a pozostali uczestnicy zawo-
dów tej rangi mogą liczyć na 
800 zł co miesiąc. 

Wsparcie ze strony Samo-
rządu Województwa Wiel-
kopolskiego po raz drugi 
otrzymają też olimpijczycy. 
Za wyniki sportowe podczas 
igrzysk w Paryżu (miejsca 
IV-VII) nagrodzeni zosta-

li: Dorota Borowska, Robert 
Baran, Julia Damasiewicz, 
Paweł Fajdek, Martyna Je-
lińska, Hanna Łyczbińska, 
Karolina Naja, Martyna Sy-
noradzka, Adrian Wojtko-
wiak, Julia Walczyk-Klima-
szyk oraz Szymon Wierz-
bicki. Stypendium w wyso-
kości 5000 zł miesięcznie 
będzie im wypłacane do koń-
ca 2025 r.

– To dla nas bardzo ważne, 
żeby ze spokojną głową przy-
gotowywać się do igrzysk. 
Dziękujemy za dotychczaso-
we wsparcie i cieszymy się, że 
będzie ono kontynuowane – 
podkreśliła w imieniu zawod-
ników Dorota Borowska.

Podczas spotkania wrę-
czono też odznaki honorowe 
„Za zasługi dla województwa 
wielkopolskiego”.  RAK
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Sportowcy odebrali wyróżnienia od Jacka Bogusławskiego z zarządu województwa.

Przestępcy mają problem
21 października w Poznaniu otwarto najnowocześniejsze w Polsce laboratorium  
kryminalistyczne policji.

Przy ul. Kochanowskiego 
2a na poznańskich Jeży-
cach (na tyłach siedziby 

Komendy Wojewódzkiej Po-
licji), za blisko 114 mln zł po-
wstał nowoczesny  sześciopię-
trowy budynek o powierzchni 
prawie 7 tys. m² wraz z par-
kingiem podziemnym i spe-
cjalistycznym wyposażeniem. 

Inwestycję od początku 
wspierał samorząd woje-
wództwa. Sejmik przekazał 
na ten cel 10 mln zł i to do-
finansowanie było kluczowe, 
bo pozwoliło rozpocząć pra-
ce budowlane już w 2023 r. 
Ponadto 500 tys. zł z budże-
tu województwa przeznaczo-
no na zakup automatycznej 
stacji pipetującej oraz 590 tys. 
zł na kolejne dwa urządzenia: 
chromatograf gazowy i mły-
nek planetarny.

– Decyzja o tym dofinan-
sowaniu nie była łatwa, bo 10 
mln zł to znacząca kwota. Sta-
ramy się oddzielać wsparcie 
samorządowe od rządowego, 
ale w tym przypadku nastąpi-
ła synergia, która przyniosła 
pozytywne efekty – podkre-
ślił podczas otwarcia obiektu 
marszałek Marek Woźniak.

– To najnowocześniejsze 
laboratorium kryminalistycz-
ne w Polsce i jedno z najno-
wocześniejszych w Europie. 
Jestem dumny z realizacji 
tak dużej inwestycji, ważnej 

w kontekście zwiększenia 
skuteczności i ilości wyko-
nywanych badań, ułatwiają-
cych nam walkę z przestęp-
czością – mówił komendant 
wojewódzki policji w Pozna-
niu Tomasz Olczyk.

Innowacyjny sprzęt, który 
trafił do rąk policyjnych tech-
ników i biegłych, ma ułatwić 
i przyspieszyć wykrywanie 
przestępstw, nie tylko w Wiel-
kopolsce, ale i w całym kraju. 
W dotychczasowym starym 
laboratorium, niespełniają-

cym nowoczesnych standar-
dów i działającym w kilku 
poznańskich lokalizacjach, 
pracowało 71 osób, prowa-
dzących około 7000 analiz 
rocznie.

Jak informują policjanci, 
w 2023 r. w ramach takich 
ekspertyz przebadano 7000 
próbek narkotyków, 1500 
próbek krwi na zawartość al-
koholu, 11.000 próbek DNA 
oraz wydano 600 opinii me-
chanoskopijnych, dotyczą-
cych 4500 pojazdów i ich ele-

mentów. Laboratorium rea-
lizuje badania z zakresu 13 
dziedzin kryminalistyki.

W uroczystym otwarciu 
obiektu uczestniczyli wiel-
kopolscy parlamentarzyści, 
przedstawiciele rządu (m.in. 
sekretarz stanu w MSWiA 
Wiesław Szczepański), sa-
morządowcy (przewodni-
cząca sejmiku Tatiana Soko-
łowska wraz z radnymi i Ka-
tarzyna Kretkowska z zarzą-
du województwa), a także 
policjanci.  RAK
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Nowe laboratorium kryminalistyczne policji powstało przy ul. Kochanowskiego 2a w Poznaniu.
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Po raz kolejny Urząd Marszał-
kowski Województwa Wielko-
polskiego użyczył swych pro-
gów na jedną z debat odbywa-
jących się w ramach Ekumenicz-
nego Święta Biblii. Podczas XXII 
odsłony tego wydarzenia roz-
mawiano na temat „Chrześcija-
nin a sprawiedliwość klimatycz-
na”. 17 października dyskutowa-
li o tym w UMWW przedstawi-
ciele poznańskich kościołów 
chrześcijańskich: rzymskoka-
tolickiego, ewangelicko-augs-
burskiego, baptystycznego 
i prawosławnego, których po-
witał gospodarz miejsca mar-
szałek Marek Woźniak.  ABO

EKUMENICZNY KLIMAT W URZĘDZIE MARSZAŁKOWSKIM
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Dbając o pamięć
Samorząd województwa rozbudowuje Muzeum Martyrologiczne w Żabikowie  
i łączy tę instytucję z poznańskim Fortem VII.

Województwo kon-
tynuuje procedurę 
związaną z prze-

kształceniami i porządkowa-
niem instytucji zajmujących 
się tematyką martyrologicz-
ną w regionie. Inwestuje też 
w ich rozbudowę i dba o pa-
mięć o ofiarach niemieckich 
zbrodni.

Trzy w jednym
28 października sejmikowi 
radni podjęli uchwałę w spra-
wie podziału Wielkopolskie-
go Muzeum Niepodległości. 
W efekcie od 1 stycznia 2025 r. 
z WMN wyłączone zostanie 
Muzeum Martyrologii Wiel-
kopolan – Fort VII, który trafi 
pod skrzydła Muzeum Mar-
tyrologicznego w Żabikowie. 
To oznacza, że powstanie jed-
na instytucja kultury, skupia-
jąca wątki martyrologiczne, 
bo przypomnijmy, że oddzia-
łem tego ostatniego muzeum 
jest już były niemiecki obóz 
zagłady Kulmhof w Chełmnie 
nad Nerem.

– Zintegrowanie tych 
trzech placówek w jeden or-
ganizm spowoduje ujednoli-
cenie pewnych procedur, da 
większy potencjał, szczegól-
nie edukacyjny. Historię mar-
tyrologii na ziemiach wielko-
polskich połączymy w całość, 
będziemy mogli ją lepiej za-
bezpieczyć i przekazywać – 
podkreśla marszałek Marek 
Woźniak.

Inwestycja za 21 mln
Dziesięć dni wcześniej, 18 
października, wmurowano 
akt erekcyjny pod rozbudo-
wę Muzeum Martyrologicz-
nego w Żabikowie. Istniejąca 
od 1979 r. placówka znajdu-
je się na terenie byłego nie-
mieckiego więzienia i obozu 
karno-wychowawczego. Dba 
o zachowanie pamięci o ofia-
rach hitlerowskich zbrodni, 

dokonanych na terenie Wiel-
kopolski, prowadzenie dzia-
łalności wystawienniczej, 
naukowej, edukacyjnej oraz 
ochronę i konserwację relik-
tów poobozowych.

– Placówka w Żabikowie 
pełni bardzo ważną funkcję 
edukacyjną. To nie tylko za-
chowanie tego, co pozostało 
z obozu, który tu funkcjono-
wał, ale też misja, która ma 
umożliwić poznanie tej hi-
storii młodym ludziom, czę-
sto również z innych krajów. 
To muzeum jest przestrogą, do 
czego może prowadzić kon-
flikt zbrojny i nienawiść. War-
to o tym stale przypominać – 
mówił podczas uroczystości 
wmurowania aktu erekcyjne-
go Marek Woźniak, któremu 
towarzyszyła przewodnicząca 
sejmiku Tatiana Sokołowska.

– Dzisiejsza uroczystość 
wmurowania kamienia wę-
gielnego pod rozbudowę 
muzeum jest naszym zna-
kiem pamięci o wielkopol-
skich działaczach konspira-
cji: lekarzach, nauczycielach, 
powstańcach i innych oso-

bach, które okupacyjne wła-
dze niemieckie osadziły w Ża-
bikowie. Poza Polakami byli 
to obywatele m.in. Holandii, 
Belgii, Luksemburga, Stanów 
Zjednoczonych. Byli tu tak-
że Włosi, Słowacy, Rosjanie 
i Niemcy – wyliczała dyrektor 
muzeum Anna Ziółkowska.

Projekt rozbudowy placów-
ki w Żabikowie powstał już 
w grudniu 2019 r., ale z uwa-
gi na pandemię COVID-19 
finansowanie wstrzymano. 
Nowe skrzydło będzie mieć 
dwa poziomy o łącznej po-
wierzchni użytkowej 1814 m2 

oraz plac przed wejściem 
o powierzchni 425 m2. W tej 
przestrzeni znajdą się: biblio-
teka z czytelnią, archiwum, 
sala wystaw czasowych i sala 
audiowizualna. Odbywać się 
tam będą zajęcia edukacyjne 
dla uczniów i studentów, kon-
ferencje naukowe i spotkania 
o tematyce martyrologicznej. 

Hołd dla ofiar
We wspomnianym Forcie 
VII natomiast 10 paździer-
nika (85 lat od uruchomie-

nia w tym miejscu pierw-
szego niemieckiego obozu 
koncentracyjnego w okupo-
wanej Polsce) samorządow-
cy i przedstawiciele środo-
wisk kombatanckich oddali 
hołd ofiarom nazistowskich 
zbrodni. 

KL Posen, gdzie życie stra-
ciło około 20 tysięcy osób, stał 
się miejscem eksterminacji 
Polaków – powstańców wiel-
kopolskich i śląskich, przed-
stawicieli świata nauki i kul-
tury, działaczy i urzędników 
samorządowych oraz pań-
stwowych, księży, harcerzy, 
członków organizacji konspi-
racyjnych. Naziści prowadzili 
tu m.in. eksperymenty z ma-
sowym gazowaniem ludzi.

– To miejsce i jego wo-
jenna historia jest przykła-
dem, do czego zdolny jest 
człowiek, jeśli otrzyma po-
lityczne przyzwolenie na 
krzywdzenie innych, obiet-
nicę bezkarności i zostanie 
odpowiednio zmotywowany 
ideologicznie – mówił mar-
szałek podczas uroczystego 
apelu pamięci.  RAK
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Samorząd województwa pamięta o ofiarach niemieckich zbrodni.

Do miasteczka  
na rocznicę
Co prawda do kolejnej 
rocznicy wybuchu Powsta-
nia Wielkopolskiego jesz-
cze ponad miesiąc, ale już 
dziś warto zarezerwować 
sobie termin na wydarze-
nie, które odbędzie się 
w połowie grudnia.

Tradycyjnie organizujący  
rocznicowe obchody (ich 
główna odsłona to dni 27 i 28 
grudnia – więcej o tym napi-
szemy w kolejnym wydaniu) 
samorząd województwa po 
raz kolejny zaprasza miesz-
kańców i gości do miastecz-
ka powstańczego. Będzie ono 
funkcjonować 14 i 15 grud-
nia, od południa do godzin 
wieczornych, w ramach jar-
marku świątecznego na tere-
nie MTP. 

Wstęp na wydarzenie jest 
bezpłatny. A jakie atrakcje 
przygotowano?

Goście będą mogli ode-
brać darmowe flagi powstań-
cze oraz skosztować specjal-
nego grogu czy też tradycyj-
nej grochówki. Przygotowano 
sporo atrakcji dla najmłod-
szych. Uczestnicy będą mo-
gli tworzyć spersonalizowane 
powstańcze przypinki, a po-
szukiwacze przygód spróbują 
swoich sił w escape roomie. 
Chętni przejdą kurs pierwszej 
pomocy w ramach „tajnych 
kompletów”. 

Swojego szczęścia będzie 
można spróbować w histo-
rycznym kole fortuny. Nie 
zabraknie rekonstruktorów, 

którzy przeniosą uczestników 
w powstańcze czasy. Zaplano-
wano też atrakcje muzyczne. 
Pierwszego dnia o godzinie 17 
wystąpią Oskar Cyms i Car-
la Fernandes, a drugiego za-
brzmią hity Lady Pank w wy-
konaniu zespołu Mała Lady P.

Przez wspomniane dwa dni 
będzie można poczuć świą-
teczną atmosferę, a jedno-
cześnie w radosny sposób od-
dać hołd tym, którzy przyczy-
nili się do triumfu insurekcji 
z lat 1918-1919. 

W tym roku powstańcze 
obchody odbędą się pod ha-
słem „Zwycięstwo, które robi 
wrażenie!”. Wszystkie infor-
macje na temat miasteczka 
powstańczego, a także póź-
niejszych uroczystości rocz-
nicowych będzie można zna-
leźć na stronie internetowej 
www.27grudnia.pl oraz na 
dedykowanym powstaniu 
profilu facebookowym.  ABO

Non omnis moriar

Władze wojewódzkie, sa-
morządowcy, przedstawi-
ciele wojska i duchowień-
stwa uczcili 1 listopada pa-
mięć zmarłych wybitnych 
Wielkopolan.

Na Cmentarzu Zasłużo-
nych Wielkopolan zatrzy-
mano się przy mogiłach Sta-
nisława Mikołajczyka, Hipo-
lita Cegielskiego, Wincentego 
Wierzejewskiego,  Jarognie-
wa Drwęskiego, Stanisława 
Taczaka, Cyryla Ratajskie-
go  i Wojciecha Trąmpczyń-
skiego, a także przy tablicy 
Tadeusza Rugego oraz obe-

lisku Wojciecha Szczęsnego 
Kaczmarka. Delegacja złoży-
ła również kwiaty przy po-
mnikach Armii Poznań, Pol-
skiego Państwa Podziemnego 
i Armii Krajowej, Ofiar Ka-
tynia i Sybiru, Poznańskiego 
Czerwca `56, Powstańców 
Wielkopolskich.

Na szarfach wszystkich 
wiązanek, które w listopa-
dowe święto składał między 
innymi marszałek Marek 
Woźniak, pojawił się napis 
„NON OMNIS MORIAR – 
POZNANIACY i WIELKO-
POLANIE”.  ABO
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1 listopada uczczono pamięć wybitnych Wielkopolan.
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Przedstawiamy tematy, które radni 
poruszali w interpelacjach i zapytaniach 

podczas VI sesji sejmiku oraz w okresie 
międzysesyjnym.

Marek Sowa (PiS) zgłosił zapytanie w sprawie 
tworzenia ośrodków integracji dla cudzo-
ziemców w Wielkopolsce, sugerując po-
tencjalne zagrożenie ze strony „obcych kul-
turowo migrantów”.

Michał Zieliński (PiS) sygnalizował potrzebę 
ogłoszenia konkursu na stanowisko dyrek-
tora Szpitala Wojewódzkiego w Poznaniu, 
pytając o planowany termin zorganizowa-
nia takiego naboru.

Adam Bogrycewicz (PiS) poruszył kwestie: pla-
nów centralizacji unijnego funduszu spój-
ności, umieszczenia przez Wielkopolskie 
Biuro Planowania Przestrzennego na ma-
pach szlaków turystycznych i pielgrzym-
kowych dodatkowych miejsc z północy re-
gionu, problemów ze zwrotami dla aptek 
za leki refundowane.

Filip Żelazny (PiS) złożył na sesji zapytanie do-
tyczące obsady stanowiska dyrektora Cen-
trum Kultury i Sztuki w Kaliszu, a wcześniej 
pisemną interpelację na temat wsparcia 
województwa dla klubu Kotwica Kórnik 
w kontekście jego 100-lecia.

Tomasz Ławniczak (PiS) interpelował 
o uwzględnienie w planach inwestycyj-
nych na 2025 rok budowy 80-metrowego 
odcinka chodnika w miejscowości Sławin 
przy drodze wojewódzkiej nr 450.

Katarzyna Rzepecka-Andrzejak (PiS) zgłosiła 
dwa zapytania dotyczące Wojewódzkiego 
Szpitala Zespolonego w Koninie: jego sytu-
acji finansowej w kontekście braku płatno-
ści przez NFZ za tzw. nadwykonania oraz 
wypłaty pracownikom należnych premii.

Małgorzata Nowak (PiS) w swoich interpela-
cjach wniosła o remont drogi wojewódz-
kiej nr 438 na odcinku Zimnowoda – Koź-
min Wlkp. oraz o interwencję w PKP PLK 
w sprawie budowy ścieżki pieszo-rowe-
rowej na przejeździe kolejowym w Koź-
minie Wlkp.

Wiesław Ratajczak (PiS) pytał o  sytuację fi-
nansową Portu Lotniczego Poznań Ławi-
ca, przywołując wypowiedź jego preze-
sa o poważnym zadłużeniu spółki, której 
województwo jest jednym z udziałowców.

Piotr Trybek (PiS) wnioskował, by przy kon-
struowaniu przyszłorocznego budżetu 
ograniczyć o połowę wydatki na promo-
cję województwa, przekazując dodatkowe 
wsparcie samorządom dotkniętym przez 
niedawną powódź.

Łukasz Grabowski (PiS) przygotował w okre-
sie międzysesyjnym interpelację w kwestii 
współfinansowania Muzeum Matematyki 
(MuMa) w Kórniku oraz wniósł o dopre-
cyzowanie odpowiedzi na swoje wcześ-
niejsze zapytanie związane z „Campusem 
Polska Przyszłości”. 

Grzegorz Fiałkowski (PiS) interpelował pi-
semnie w  sprawie współfinansowania 
przez samorząd województwa doku-
mentacji projektowej dla budowy no-
wej siedziby Komendy Powiatowej Policji 
w Kole.  ABO

SEJMIKOWE PYTANIA
t

Uchwalili współpracę
Samorząd województwa  
wspiera organizacje 
z „trzeciego sektora”, prze-
kazując na ich działania 
miliony złotych z budżetu.

Podczas październikowej 
sesji (a wcześniej na posie-
dzeniach odpowiednich ko-
misji branżowych) radni 
zapoznali się z informacją 
o przeprowadzonych na ten 
temat konsultacjach, a na-
stępnie uchwalili „Program 
współpracy Samorządu Wo-
jewództwa Wielkopolskiego 
z organizacjami pozarządo-
wymi oraz innymi podmio-
tami prowadzącymi działal-
ność pożytku publicznego na 
rok 2025”. 

W tym okresie – jak zapisa-
no w przyjętym dokumencie 
– do NGO-sów z wojewódz-
kiej kasy trafi co najmniej 35 
mln zł, w tym 21 mln zł na 
umowy jednoroczne (resz-
ta dotyczy chwalonego już 
wcześniej programu wielo-
letniego).

Polityka społeczna, kultura, 
ochrona i promocja zdrowia 
oraz przeciwdziałanie uzależ-
nieniom, aktywizacja zawo-
dowa, kultura fizyczna i tury-
styka – to niektóre z zaplano-
wanych obszarów współpracy 
na linii samorząd – organi-
zacje pozarządowe. Woje-
wództwo zamierza też sko-
rzystać z pomocy NGO-sów 
w zakresie edukacji i rozwoju 
społeczeństwa obywatelskie-
go, pielęgnowania pamięci hi-
storycznej, współpracy zagra-
nicznej i integracji europej-
skiej. Pieniądze w przyszłym 
roku popłyną również na 
rozwój obszarów wiejskich, 
ochronę zwierząt, ekologię, 
ograniczenie marnotrawstwa 
żywności.

W zdecydowanej więk-
szości przypadków będzie to 
kontynuacja dobrze znanych, 
funkcjonujących od lat pro-
gramów, konkursów i innych 
działań firmowanych przez 
samorząd województwa.  ABO

Debata o transporcie
Radni podczas październi-
kowej sesji sejmiku zapo-
znali się z dokumentem pt. 
„Publiczny transport zbio-
rowy w województwie wiel-
kopolskim”.

Liczące blisko 40 stron 
opracowanie, które wcześniej 
omawiano w trakcie obrad 
sejmikowych komisji plano-
wania przestrzennego i stra-
tegii rozwoju regionalnego, 
podzielono na cztery części. 
Trzy z nich dotyczą kolei, do-
minującego w Wielkopolsce 
środka transportu publiczne-
go, a czwarta część – komuni-
kacji autobusowej.

Raport pokazuje m.in. li-
nie kolejowe położone na 
terenie naszego wojewódz-
twa wraz z liczbą par pocią-
gów, które w rozkładzie jazdy 
2023/2024 uruchomili prze-
woźnicy w transporcie regio-
nalnym. Z danych wynika na 
przykład, że z usług spółek 
Koleje Wielkopolskie i POL-
REGIO skorzystało w 2023 

roku niemal 30 mln pasaże-
rów, a pociągi obu przewoź-
ników pokonały łącznie trasę 
o długości ponad 14 mln ki-
lometrów. To rekordowe wy-
niki w historii regionalnych 
przewozów.

Omówiono też funkcjono-
wanie i rozwój Poznańskiej 
Kolei Metropolitalnej, ofer-
tę wspólnego biletu „Bus – 
Tramwaj – Kolej”, tabor ko-
lejowy (województwo jest 
obecnie właścicielem 74 po-
jazdów), a także projekty in-
frastrukturalne, przygotowy-
wane do realizacji w ramach 
rządowego programu „Ko-
lej+”.

Opracowanie uzupełnia 
rozdział poświęcony komu-
nikacji autobusowej. W 2023 
roku w Wielkopolsce funk-
cjonowało 268 regularnych 
linii autobusowych, przebie-
gających przez obszar co naj-
mniej dwóch powiatów oraz 
233 regularne linie specjal-
ne.  RAK

Na sołeckie pomysły 
28 października sejmik przyznał wparcie, niemal 700 tys. zł, na projekty społeczności 
lokalnych zgłoszone w konkursie „Odnowa wsi szansą dla aktywnych sołectw”.

W ramach tegorocz-
nej, XII odsło-
ny konkursu, do 

Urzędu Marszałkowskiego 
w Poznaniu zgłoszono łącz-
nie 205 wniosków, które oce-
niono pod względem formal-
nym i merytorycznym. Do-
finansowanie z budżetu wo-
jewództwa dla pojedynczego 
projektu wynosi maksymalnie 
70 proc. kosztów kwalifiko-
wanych, jednak nie mniej niż 
3000 zł i nie więcej niż 8000 zł.

Pieniądze można przezna-
czyć na zakup: wyposażenia 
obiektów użyteczności pub-
licznej (np. stołów, krzeseł, 
sprzętu AGD, nagłośnienia 
do świetlic i sal wiejskich); 
towarów służących kultywo-
waniu tradycji społeczności 
lokalnej (np. instrumentów 
dla zespołów folklorystycz-
nych czy tradycyjnych stro-
jów lub ich elementów); ma-
teriałów promujących wieś 
(np. banerów, namiotów).

Na realizację tego typu nie-
wielkich zadań w konkursie 
„Odnowa wsi szansą dla ak-
tywnych sołectw” zarezer-
wowano w 2024 r. w budże-
cie województwa 700 tys. zł. 
Ta kwota pozwoli dofinanso-
wać 100 projektów znajdu-
jących się najwyżej na liście 
rankingowej.

Przykłady? Sołectwo Ka-
mień (gmina Ceków Kolonia) 
otrzyma 7500 zł na zakup in-
strumentów dla miejscowej 
orkiestry dętej i strojów dla 
mażoretek. Wyposażenie do 

świetlic wiejskich kupią m.in. 
sołectwa w Osinach (gmina 
Kępno, 6000 zł), Czerminku 
(gmina Gołuchów, 8000 zł) 
i Nowej Wsi (gmina Rydzy-
na, 8000 zł).

Sołectwa chętnie inwestują 
też w kupno sprzętu AGD do 
świetlic, by móc organizować 
festyny i spotkania miesz-
kańców wsi. To np. Wilano-
wo (gmina Kamieniec, 6090 
zł), Kujan (gmina Zakrzewo, 
3000 zł) czy Kuszewo (gmi-
na Skoki, 3928 zł). Niektó-
re z nich doposażają remizy 
OSP, pełniące w małych miej-
scowościach funkcje świet-
lic wiejskich. Po 8000 zł na 
ten cel otrzymały sołectwa 
Rychwał (gmina Rychwał), 

Wierzbinek czy Wilcza Kło-
da (oba gmina Wierzbinek).

Nie brakuje też innych ini-
cjatyw. Sołectwo Drzewce 
(gmina Olszówka) otrzyma 
8000 zł na organizację kursu 
zdrowego żywienia. W Zgliń-
cu (gmina Krzywiń) za iden-
tyczną kwotę będzie… „bie-
siada, że mucha nie siada”, 
a w Sulmierzycach (gmina 
Sulmierzyce) kupią stroje lu-
dowe dla miejscowego KGW.

– Konkurs od początku cie-
szył się ogromnym zaintere-
sowaniem ze strony samo-
rządów, dlatego zarząd woje-
wództwa postanowił od tego 
roku zwiększyć pulę środków 
do 700 tys. zł. W ten sposób 
więcej projektów sołeckich 

uzyska dofinasowanie, np. 
na zakup wyposażenia świet-
lic i innych miejsc wspólne-
go spędzania czasu czy też 
rozwój grup zainteresowań 
– podkreśla wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski. 

Przypomnijmy, że przed-
sięwzięcie jest realizowane 
w ramach samorządowego 
programu „Wielkopolska Od-
nowa Wsi 2020+”, w całości 
finansowanego z budżetu wo-
jewództwa. Formalnie bene-
ficjentem wsparcia są samo-
rządy gmin, które podpisu-
ją z województwem umowę 
na przekazanie dotacji, a na-
stępnie pomagają sołectwom 
w realizacji projektów i rozli-
czaniu grantów.  RAK
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Radni zdecydowali podczas sesji o dofinansowaniu 100 projektów sołeckich, znajdujących się 
najwyżej na liście rankingowej konkursu.
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Wicemarszałek Wojciech Jankowiak
– poinformował Adama Bogryce-
wicza, że Wielkopolski Zakład POL-
REGIO S.A. dysponuje 35 zmoder-
nizowanymi pojazdami EN57AL, 
EN57ALc, EN57FPS oraz 3 nowy-

mi jednostkami ED78. Operator zaproponował 
województwu zakup 8 EZT do wykonywania 
przewozów w ramach obowiązującej umowy. 
Połączenia Krzyż – Piła – Złotów – Chojnice poza 
sytuacjami awaryjnymi są obsługiwane przez po-
jazdy spalinowe SA108 oraz SA109. Od nowego 
rozkładu jazdy na odcinku Piła – Krzyż w godzi-
nach szczytu komunikacyjnego jedna para połą-
czeń będzie realizowana przez Koleje Wielkopol-
skie pojazdem hybrydowym 36WEhd, co przy-
czyni się do podniesienia komfortu na tej linii.

Członkini zarządu województwa  
Katarzyna Kretkowska
– odpisała Adamowi Bogrycewi-
czowi, że działania zarówno Szpi-
tala Specjalistycznego w  Pile, 
jak i jego podmiotu tworzącego 

(powiatu pilskiego), zmierzające do uzyska-
nia statusu akademickiego, należy postrze-
gać jako krok w stronę wzmocnienia lokalnej 
opieki zdrowotnej i podniesienia jej standar-
dów. Zwiększenie dostępności do specjalistycz-
nych usług oraz kształcenie nowych kadr me-
dycznych będą miały długofalowy, pozytywny 
wpływ na zdrowie mieszkańców regionu.
– przekazała Markowi Sowie, że według nowo 
powołanego p.o. dyrektora Wojewódzkiego 
Szpitala Wielospecjalistycznego w Lesznie od 
momentu pojawienia się problemów kadro-
wych (rezygnacji personelu lekarskiego) na od-
dziale neurologicznym podejmowane są dzia-
łania mające na celu wznowienie działalności 
tej jednostki organizacyjnej. Na zaprzestanie 
funkcjonowania oddziału miało wpływ wiele 
czynników, które są powszechnie znane. Obec-
nie nie sposób wskazać konkretnego terminu 
przywrócenia funkcjonowania oddziału, jednak 
można liczyć, że wysiłek nowo powołanego kie-
rownika jednostki przyniesie wymierne skutki 
w bliskiej przyszłości.
– wskazała Łukaszowi Grabowskiemu, że jed-
nostki edukacyjne samorządu województwa ze 
względu na specyfikę swojej działalności i brak 
przypisanego obwodu/rejonu prowadzą róż-
norodne akcje promocyjne, których celem jest 
pokazanie oferty edukacyjnej i szkoleniowej. 
W marcowym pikniku „Zdrowa Rodzina” udział 
wzięły cztery jednostki edukacyjne, dla których 
organem prowadzącym jest samorząd woje-
wództwa (Specjalny Ośrodek Szkolno-Wycho-
wawczy dla Dzieci Niesłyszących w Poznaniu, 
Wielkopolskie Samorządowe Centrum Kształ-
cenia Zawodowego i Ustawicznego nr 1 i nr 2 
w Poznaniu, Publiczna Biblioteka Pedagogicz-
na w  Poznaniu) oraz Departament Zdrowia 
UMWW. Podczas pikniku dystrybuowano ma-
teriały edukacyjne, które są ogólnie dostępne 
w UMWW, a także rozdysponowywane na tego 
typu wydarzeniach.
– odpowiedziała Michałowi Zielińskiemu 
w sprawie sytuacji finansowej szpitali podle-
głych samorządowi województwa, w kontek-
ście informacji o tym, że Narodowy Fundusz 
Zdrowia nie płaci placówkom ochrony zdrowia 
za tzw. nadwykonania. Z danych otrzymanych 
od podległych podmiotów wynika, że NFZ nie 
zapłacił ponad 47 mln zł za świadczenia wyko-
nane ponad limit w pierwszych dwóch kwarta-
łach 2024 r. Żaden z podmiotów nie wskazuje 
na zagrożenie zamknięcia jakiegokolwiek od-
działu. Niektóre ograniczyły przyjęcia na wybra-
ny zakres świadczeń, a część dopuszcza moż-
liwość ograniczenia przyjęć pacjentów, co wy-
dłuży kolejki oczekujących. Brak zapłaty za nad-

wykonania może także w dalszej perspektywie 
spowodować utratę płynności finansowej oraz 
negatywnie wpłynąć na wynik finansowy nie-
których podmiotów.

Członek zarządu województwa  
Jacek Bogusławski
– odpowiedział Łukaszowi Gra-
bowskiemu i Joannie Szczechow-
skiej w sprawie zaangażowania 
Samorządu Województwa Wiel-

kopolskiego (SWW) i Wielkopolskiej Organi-
zacji Turystycznej (WOT) w wydarzenie „Cam-
pus Polska Przyszłości”, przekazując następu-
jące informacje. SWW nie udzielił wsparcia fi-
nansowego dla „Campusu…”. Ekspozycja WOT 
podczas wydarzenia odbyła się poprzez ma-
teriały promocyjne własne oraz jej członków 
na stoisku dostępnym dla wszystkich uczest-
ników, w wyniku realizacji celów statutowych 
i umowy zawartej pomiędzy WOT a Fundacją 
Campus Polska, której przedmiotem był zakup 
pakietu promocyjnego w wysokości 30 tys. zł. 
Składka członkowska przekazana przez SWW 
stowarzyszeniu WOT w roku 2024 wyniosła 1,6 
mln zł. WOT w latach 2021-2024 nie udzielała 
wsparcia „Campusowi…”, a w ramach działań 
statutowych zakupiła w 2024 roku wyłącznie 
wspomniany pakiet promocyjny, co było wyni-
kiem uchwały podjętej przez zarząd WOT. Dy-
rektor Departamentu Sportu i Turystyki UMWW 
nie brał udziału w „Campusie…” w rozumieniu 
uczestnictwa w wydarzeniu politycznym. Na-
tomiast jako prezes WOT, wraz z jej pracowni-
kami, był zaangażowany w ustawienie stoiska 
promocyjnego Wielkopolski. Dyrektor był dele-
gowany, podobnie jak w przypadku innych wy-
jazdów służbowych w ramach pracy dla WOT, 
a delegacja wystawiona przez UMWW nie ge-
nerowała żadnych kosztów po stronie urzędu.

Dyrektor Departamentu Kultury UMWW 
Włodzimierz Mazurkiewicz
– odpowiadając w imieniu mar-
szałka województwa na interpela-
cję Łukasza Grabowskiego w spra-
wie udziału w budowie i prowa-

dzeniu Muzeum Matematyki (MuMa), poin-
formował, że ani do Departamentu Edukacji 
UMWW, ani do Departamentu Kultury UMWW, 
nie wpłynęła dotychczas żadna koresponden-
cja w przedmiotowej sprawie.

Zastępca dyrektora Biura Komunikacji 
Zewnętrznej i Promocji UMWW  
Anna Parzyńska-Paschke
– w imieniu marszałka odniosła się 
do pytań Łukasza Grabowskiego 
i Joanny Szczechowskiej dotyczą-

cych „Campusu Polska Przyszłości”. Przypomnia-
ła, że SWW nie udzielił wsparcia finansowego wy-
darzeniu. UMWW udostępnił balon promocyjny 
z symboliką województwa, na prośbę WOT, która 
zaangażowała się, kupując pakiet świadczeń pro-
mocyjnych na kwotę 30 tysięcy złotych. Działając 
zgodnie ze swoimi statutowymi celami, WOT pre-
zentowała podczas tego wydarzenia o charakte-
rze społecznym walory turystyczne Wielkopolski, 
obok wielu innych regionów. W ocenie marszałka 
Marka Woźniaka wydarzenie miało charakter spo-
łeczny, a nie polityczny. Marszałek nie był świad-
kiem i nie zna zachowań uczestników „Campu-
su…” przywołanych przez radną, dlatego nie ma 
podstaw, by je komentować. Osobiście brał udział 
w panelu dotyczącym przyszłości opieki zdrowot-
nej w Polsce oraz warsztacie poświęconym spra-
wom rozwoju regionów. Do tej pory SWW nie był 
zaangażowany w żadnym zakresie w organiza-
cję „Campusu…”. Jeśli organizatorzy wydarzenia 
zwrócą się z ofertą uczestnictwa w jego kolejnej 
edycji, zostanie ona rozważona.   ABO

SEJMIK

ZARZĄD ODPOWIADA
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Przedstawiamy wyciąg z odpowiedzi udzielonych na wcześniejsze 
interpelacje i zapytania radnych.

Nietypowo zaczęła się paź-
dziernikowa sesja sejmiku. 
Przewodniczącą Tatianę So-
kołowską „podsiedli” przy sto-
le prezydialnym przedstawi-
ciele klasy VIII a ze Szkoły Pod-
stawowej nr 2 w Skórzewie. 
Wszystko po to, by podzięko-
wać za możliwość zwiedze-
nia Urzędu Marszałkowskie-
go i wzięcia udziału w sejmi-
kowej sesji, do czego ucznio-
wie ze swoimi opiekunkami 
zostali zaproszeni przez rad-
ną Patrycję Przybylską.  ABO
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Po 40 latach
Sejmik jednogłośnie przyjął stanowisko „w czterdziestą  
rocznicę męczeńskiej śmierci ks. Jerzego Popiełuszki”.

Podczas październikowej 
sesji inicjatywę w imie-
niu wnioskodawców 

z klubu PiS przedstawił radny 
Adam Bogrycewicz. Barbara 
Mroczkowska z PO przypo-
mniała, że wcześniej podob-
ne stanowisko przyjął też 
Sejm RP. Marek Sowa z PiS 
przywołał również postaci 
innych księży, którzy w cza-
sie PRL oddali życie, walcząc 
o wolność. Natomiast mar-
szałek Marek Woźniak poin-
formował radnych, że w imie-
niu Wielkopolan wziął udział 
w uroczystościach upamięt-
niających ks. Popiełuszkę, 
które odbyły się 19 paździer-
nika w kościele pw. Matki Bo-
skiej Bolesnej w Poznaniu.

W przyjętym dokumencie 
sejmik „oddaje hołd kapela-
nowi Solidarności, stanowią-
cemu wzór wierności idea-

łom, takim jak niepodległość, 
prawda, wolność, gotowość 
pomocy krzywdzonym i sza-
cunek dla ludzi pracy. Przy-
pomnienie jego drogi życio-
wej może dziś stać się inspira-
cją dla wszystkich starających 
się służyć innym, także w wy-
miarze obywatelskim”.

W stanowisku radni przy-
bliżyli życiorys duchowne-
go, a zwłaszcza jego postawę 
i dokonania z początku lat 80. 
XX wieku. Przytoczyli m.in. 
ostatnie – przed porwaniem 
go i skatowaniem przez funk-
cjonariuszy SB w paździer-
niku 1984 roku – publicznie 
wygłoszone słowa księdza: 
„Módlmy się, abyśmy byli 
wolni od lęku, zastraszenia, 
ale przede wszystkim od żą-
dzy odwetu i przemocy”.

„Filarami etosu Wielkopo-
lan są między innymi pamięć 

oporu wobec reżimu PRL oraz 
dążenie do wolności i godno-
ści. Bł. ks. Jerzy Popiełuszko 
stał po stronie tych samych 
wartości, za które wysoką cenę 
płacili uczestnicy Poznańskie-
go Czerwca 1956 roku, straj-
ku w Ostrowie Wielkopol-
skim w lipcu 1980 roku, oraz 
innych protestów robotników, 
rolników, inteligencji, służby 
zdrowia i studentów w naszym 
regionie – wskazał sejmik.  
– Słowa i niezłomna postawa 
skromnego kapłana okazały 
się silniejsze od cenzury i re-
presji, przyczyniły się do hi-
storycznego przełomu, a dziś 
uświadamiają wagę prawdy, 
niepodległości i solidarności”.

Pełną treść stanowiska 
można znaleźć na stronie 
www.umww.pl oraz na fa-
cebookowym profilu sejmi-
ku.  ABO

Sejmikowa Komisja Kultury obradowała 15 października w Muzeum Okręgowym Ziemi 
Kaliskiej. Dyrektor samorządowej placówki w Kaliszu Marcin Magdziński opowiedział rad-
nym o funkcjonowaniu jednego z najstarszych muzeów regionalnych w Polsce. Obiekt po 
kompleksowej modernizacji w latach 2017-2023, wartej ponad 31 mln zł i wspartej fundu-
szami unijnymi, znów przyciąga wielu gości. Przypomnijmy, że MOZK gromadzi ekspona-
ty z zakresu archeologii, etnografii, historii i sztuki, związane z regionem kaliskim, a jego 
oddziałami są Rezerwat Archeologiczny w Kaliszu – Zawodziu i Dworek Marii Dąbrowskiej 
w Russowie.  RAK

RADNI W PROGACH KALISKIEGO MUZEUM
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Ludzie i krajobrazy

Towarzystwo Przyjaciół Mu-
zeum Okręgowego w  Lesz-
nie przygotowało (w oparciu 
o zasoby marszałkowskiej pla-
cówki) wystawę wirtualną pt. 
„Ludzie i  krajobrazy. Powiat 
leszczyński w  ikonografii”. 
Składają się na nią archiwal-
ne pocztówki, fotografie, ryci-
ny, rysunki i obrazy z wizerun-
kami mieszkańców i miejsco-
wości, popularyzujące histo-
rię lokalną, przypominające 
historyczne i turystyczne wa-
lory Leszna i okolic. Więcej na 
www.ludzieikrajobrazy.mu-
zeumleszno.pl.

Opera w Antoninie

16 listopada w Pałacu Myśliw-
skim Książąt Radziwiłłów w An-
toninie zaplanowano prawy-
konanie opery „Antonin. Tę-
tent”. To nowatorski projekt 
muzyczno-sceniczny na czwo-
ro wokalistów, pięcioro instru-
mentalistów i dyrygenta, zai-
nicjowany z okazji przypada-
jącej w 2024 r. 200. rocznicy 
oficjalnego oddania do użyt-
ku pałacu. „Dzięki symbiozie 
muzyki, przestrzeni i narracji 
artyści zabiorą nas w podróż 
w czasie, odkrywając tajemni-
ce tego wyjątkowego miejsca” 
– zapewniają organizatorzy.

Stach z Warty

Do 23 marca 2025 r. w Muze-
um Początków Państwa Pol-
skiego w  Gnieźnie można 
obejrzeć wystawę pt. „Szukal-
ski Słowiański: (Re)konstrukcja 
dziedzictwa”. Poświęcona jest 
Stanisławowi Szukalskiemu 
(pseud. Stach z Warty, 1893- 
-1987) – polskiemu rzeźbiarzo-
wi, projektantowi i wizjonero-
wi – w kontekście podejmo-
wanych przez niego działań 
artystycznych odwołujących 
się do słowiańskiego dziedzi-
ctwa Polski. Jego ekspresyjne 
rysunki i rzeźby nawiązywały 
do legend, wierzeń pogań-
skich i historii piastowskiej. RAK

POLECAMY
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Radzili o kolei i edukacji

Kwestie zwolnień w PKP 
Cargo oraz wyzwań stoją-
cych przed oświatą zdomi-
nowały kolejne posiedzenie 
Wojewódzkiej Rady Dialo-
gu Społecznego.

Odbyło się ono 22 paździer-
nika w siedzibie UMWW pod 
przewodnictwem marszałka 
Marka Woźniaka.

O planowanych zwolnie-
niach grupowych w kolejo-
wej spółce wypowiadali się 
związkowcy i przedstawi-
ciele zarządu przewoźnika. 
Członkowie WRDS posta-

nowili przygotować specjal-
ne stanowisko w tej sprawie.

Rozmawiano też na te-
maty dotyczące kierunków 
zmian w oświacie, wyzwań 
dla kształcenia ogólnego 
oraz wpływu wynagrodzeń 
nauczycieli na jakość eduka-
cji. Do dyskusji zaproszono 
ekspertów z podległych sa-
morządowi województwa po-
znańskich instytucji: Ośrod-
ka Doskonalenia Nauczycie-
li oraz Specjalnego Ośrodka 
Szkolno-Wychowawczego dla 
Dzieci Niesłyszących.  ABO
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Posiedzenie Rady Dialogu Społecznego odbyło się w siedzibie 
UMWW w Poznaniu.

Oni są aktywni na wsi
Podczas uroczystych gal 
„Liderzy Wielkopolskiej 
Odnowy Wsi”, organizo-
wanych w poszczególnych 
częściach regionu, samo-
rząd województwa nagra-
dza laureatów swojego 
konkursu.

Chodzi o VIII edycję przed-
sięwzięcia „Aktywna Wieś 
Wielkopolska”. W jego ra-
mach zarząd województwa 
spośród sołectw, które naj-
skuteczniej wykorzystują sa-
morządowe wsparcie, wyło-
nił 37 laureatów oraz 42 wy-
różnionych. Najlepsi, oprócz 
pamiątkowych dyplomów, 
otrzymali nagrody finanso-
we, dzięki którym będą mogli 
wykazać się jeszcze większą 
aktywnością, realizując kolej-
ne przedsięwzięcia w lokal-
nych społecznościach.

Laureaci z subregionu po-
łudniowego odebrali nagro-
dy i wyróżnienia podczas 
gali, która odbyła się 26 paź-
dziernika w Liskowie. Dzień 
później podobne wydarze-
nie zorganizowano w Rydzy-

nie – tam uhonorowano naj-
lepszych z zachodniej części 
województwa.

– Konkurs to element na-
szego programu Wielkopol-
ska Odnowa Wsi, w któ-
rym uczestniczą 2084 sołe-
ctwa i 13 miast. Pokazuje on, 
jak wielką moc mają lokalne 
społeczności w dokonywaniu 
zmian w swoim otoczeniu. 
Dotychczas w ramach pro-
gramu zrealizowano ponad 
2,5 tys. projektów, na któ-

re samorząd województwa 
przeznaczył ponad 75 mln zł 
– przypomina wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski. I pod-
kreśla: – Wielkopolska Od-
nowa Wsi to przede wszyst-
kim ludzie, którzy chcą zmie-
niać i rozwijać swoje „małe 
ojczyny”. Dzięki ich energii, 
pomysłom oraz pracy po-
wstają miejsca integracji, 
zachowany zostaje dorobek 
kulturowy i miejscowe zwy-
czaje.  ABO
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Podczas gal wicemarszałek Krzysztof Grabowski wręczył nagro-
dy i wyróżnienia najaktywniejszym sołectwom.

3 miliony  
na Ławicy

Balony, tort i prezenty cze-
kały na lotnisku na pasa-
żerkę, która okazała się 
trzymilionowym podróż-
nym obsłużonym w tym 
roku w porcie na Ławicy.

Powód do świętowania był 
szczególny, bo po raz pierw-
szy w historii poznańskiemu 
lotnisku udało się przekro-
czyć granicę 3 milionów ob-
służonych pasażerów (w ca-
łym poprzednim, najlepszym 
dotąd roku było to niespełna 
2,8 mln osób).

Z wyliczeń wynika, że trzy-
milionowa pasażerka poja-
wiła się na pokładzie samo-
lotu lecącego 17 październi-
ka z Malagi do Poznania. Na 
szczęśliwą podróżną czekała 
na płycie lotniska balonowa 
dekoracja, specjalna asysta 
Drive Me, a w hali przylotów 
– okolicznościowy tort oraz 
podarunki od Ławicy, Wel-
come Airport Services, Bal-
tony i Lagardère Travel Retail. 
Sam samolot natomiast lotni-
skowi strażacy powitali trady-
cyjnym salutem wodnym. ABO
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Szczęśliwą pasażerkę przywi-
tano w szczególny sposób.

Edukacja jak klucz
Samorząd województwa rozstrzygnął ósmą edycję konkursów o tytuł  
wielkopolskiej szkoły i nauczyciela roku.

Dyrektorka Zespołu 
Szkół Technicznych 
w Turku Aneta Ku-

rzawa zdobyła tytuł Wielko-
polskiego Nauczyciela Roku 
2024. „To nauczycielka dy-
plomowana przedmiotów 
zawodowych, która wkłada 
w rozwój placówki całe ser-
ce i troszczy się o jej dobre 
imię. Najważniejsze jest dla 
niej dobro ucznia” – brzmi 
uzasadnienie. Z kolei szko-
łą 2024 roku został Zespół 
Szkół Technicznych w Os-
trowie Wielkopolskim. „To 
placówka dla tych, którzy 
uwielbiają technikę pod każ-
dą postacią. Z niej pochodzą 
liczne grupy finalistów ucz-
niowskich olimpiad” – za-
znacza jury.

Laureatów i wyróżnionych 
w obu konkursach (ich lista 
jest dostępna na stronie www.
umww.pl) poznaliśmy pod-
czas uroczystej gali z oka-
zji Dnia Edukacji Narodo-
wej, która odbyła się 17 paź-
dziernika w Sali Ziemi MTP. 
W wydarzeniu organizowa-
nym przez Urząd Marszał-
kowski w Poznaniu wzięli 
udział m.in. samorządowcy 
(w tym członkowie sejmiko-
wej Komisji Edukacji i na-
uki), pedagodzy, dyrektorzy 
szkół i placówek związanych 
z oświatą.

– Dziękuję za kolejny rok 
waszej pracy dla wielkopol-

skiej edukacji, za osobiste 
i zbiorowe zaangażowanie na 
rzecz młodych ludzi. Wiem, 
że to nie jest łatwa praca, ale 
też wiem, że państwo ją ko-
chacie. Życzę, żeby przynosi-
ła wiele satysfakcji, również 
materialnej – zwrócił się do 
nauczycieli marszałek Marek 
Woźniak, mówiąc też o wy-
zwaniach: – Edukacja jest 
kluczem do tego, żeby pań-
stwa i narody mogły osiągnąć 
pewną pomyślność. Bez niej 
trudno sobie wyobrażać po-
stęp czy właściwe funkcjono-
wanie świata.

– Spotykamy się w tygo-
dniu święta edukacji, któ-
ra jest i zawsze była jedną 
z najważniejszych inwesty-
cji w przyszłość kolejnych 

pokoleń. Władze wojewódz-
twa zawsze doceniały i doce-
niają państwa pracę, nie tyl-
ko w świątecznym tygodniu, 
ale każdego dnia. Teraz przy-
chodzi taki moment w roku, 
w październiku, kiedy może-
my wyrazić naszą wdzięcz-
ność i nasze podziękowanie 
– dodała Katarzyna Kretkow-
ska z zarządu województwa.

Tegoroczna edycja kon-
kursów była już ósmą z ko-
lei. Tym razem do UMWW 
wpłynęła rekordowa liczba 
261 zgłoszeń, z czego 131 
o tytuł najlepszej szkoły oraz 
130 o tytuł najlepszego na-
uczyciela.

Oceniając pedagogów i pla-
cówki, jury bierze pod uwa-
gę m.in. wysoką jakość na-

uczania, innowacyjne meto-
dy kształcenia, współpracę ze 
środowiskiem lokalnym oraz 
kształtowanie wśród uczniów 
postaw patriotycznych i oby-
watelskich.

Zwyciężczyni konkursu 
otrzymała nagrodę w wyso-
kości 12,5 tys. zł, laureaci – 10 
tys., a wyróżnieni – 7,5 tys. zł. 
Z kolei najlepszej szkole przy-
znano 25 tys. zł, laureatom – 
po 15 tys. zł, a wyróżnionym 
– po 10 tys. zł. W latach 2016-
-2023 na nagrody w tym kon-
kursie samorząd wojewódz-
twa przeznaczył łącznie już 
ponad 1,4 mln zł.

Podczas gali wręczono też 
odznaki honorowe „Za zasłu-
gi dla województwa wielko-
polskiego”.  RAK
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Tytuł Wielkopolskiego Nauczyciela Roku 2024 zdobyła Aneta Kurzawa, dyrektorka Zespołu Szkół 
Technicznych w Turku.
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Jak zarządzać drogami?

W dniach 7-9 października 
Poznań był miejscem ob-
rad Konwentu Dyrektorów 
Dróg Wojewódzkich.

Te spotkania stanowią fo-
rum wymiany doświadczeń 
między jednostkami odpo-
wiedzialnymi za budowę 
i utrzymanie regionalnych 
tras (a warto przypomnieć, że 
tylko w skali naszego woje-
wództwa mowa o ponad 2700 
kilometrów szlaków!). Wiel-
kopolski Zarząd Dróg Woje-
wódzkich w Poznaniu już po 
raz kolejny był gospodarzem 
takiego posiedzenia.

Dyrektorzy dyskutowali 
o szczegółowych kwestiach 
technicznych i formalno-
prawnych związanych z co-
dzienną działalnością podle-
głych im jednostek (jak cho-
ciażby realizacja inwestycji 
finansowanych ze środków 

unijnych, egzekwowanie 
opłat za umieszczanie reklam 
w pasach drogowych, ocena 
ryzyka wypadków samocho-
dowych).

Nie zabrakło też wymia-
ny doświadczeń związanych 
z bieżącymi wydarzeniami, 
jak odpowiednie utrzymanie 
ścieżek rowerowych w zbli-
żającym się okresie zimo-
wym oraz zarządzanie infra-
strukturą w sytuacjach kry-
zysowych. W tym ostatnim 
kontekście przedstawicie-
le województw najbardziej 
dotkniętych niedawną klę-
ską powodzi (dolnośląskie-
go i opolskiego) przekaza-
li informacje dotyczące ska-
li szkód, zniszczonych frag-
mentów pasów drogowych 
oraz sposobów postępowa-
nia w niecodziennych oko-
licznościach.  ABO
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Zarządcy dróg wojewódzkich z całego kraju po raz kolejny spot-
kali się na swoich obradach w Poznaniu.

Biznes potrzebuje finansowania
Niemal 200 osób wzięło 
udział w wydarzeniu „Fi-
nanse dla biznesu”, które 
zorganizowano 18 paź-
dziernika w poznańskim 
centrum konferencyjnym 
„Plus Jeden”.

– Mieliśmy świetną deba-
tę z ekonomistami, bizne-
sem, specjalną strefę dorad-
czą, a także sesję przybliżają-
cą pomoc finansową dla firm 
ze środków publicznych – 
podsumowuje Emilia Kraw-
czykowska, dyrektor ds. pro-
mocji i rozwoju w Wielko-
polskim Funduszu Rozwoju, 
który przy współudziale kil-
kunastu partnerów zorgani-
zował październikowe spot-
kanie.

Instytucje zajmujące się 
wspieraniem przedsiębior-
czości (w tym także poznań-
skie spółki samorządu woje-
wództwa) przygotowały kom-
pleksową ofertę, dzięki której 
przedsiębiorcy poznali aktu-
alny katalog instrumentów fi-
nansowych, dotacji, trwają-
cych konkursów.

Przedsiębiorcy chętnie ko-
rzystali tego dnia z bezpłat-
nych usług doradczych w za-
kresie biznesplanów, prawa 
gospodarczego i podatko-
wego, strategii rozwoju, op-
cji nawiązywania partnerstw, 
sieciowania. Uczestnicy zna-

leźli też informacje o komer-
cyjnych aspektach współpra-
cy z organizacjami międzyna-
rodowymi czy o procedurach 
pozyskiwania zamówień od 
tych podmiotów.

– Dużym zainteresowa-
niem cieszyła się debata go-
spodarcza, która pokazała 
m.in., jak różnice w podej-
ściu do obecnych w biznesie 
wyzwań przekładają się na 
indywidualne metody bu-
dowania strategii rozwoju. 
Głosy panelistów i publicz-
ności uwidoczniły, że o suk-
cesie decydują m.in. elastycz-
ność w reagowaniu na zmiany 
i otwartość na nowe mode-
le biznesowe – dodaje Emilia 
Krawczykowska.

A jak konferencję „Finan-
se dla biznesu” oceniają sami 
przedsiębiorcy?

„Właśnie tego potrzebowa-
liśmy, by w jednym miejscu 
móc spotkać wszystkie pod-
mioty, które oferują pub-
liczną pomoc finansową dla 
firm” – to pierwsza z opinii. 
„To zaskakujące, że my jako 
przedsiębiorcy możemy ko-
rzystać z bezpłatnej pomocy 
doradczej i networkingowej 
aż tylu instytucji otoczenia 
biznesu” – brzmi z kolei wy-
powiedź drugiego z uczestni-
ków wydarzenia.

Spotkanie zorganizowa-
no w ramach 14. edycji „Dni 
Przedsiębiorczości Poznań”. 
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Przedsiębiorcy skorzystali z bezpłatnych usług doradczych.

Wielkie pyry, smaczne potrawy
Kolejny raz Samorząd Województwa Wielkopolskiego, promując regionalną żywność i zwyczaje,  
zorganizował konkursy związane z ziemniakami.

Już po raz czwarty odbył 
się finał organizowanego 
przez regionalny samo-

rząd konkursu „Na najwięk-
szą wielkopolską pyrę oraz 
potrawę z pyry”. Tym razem 
na miejsce rywalizacji wybra-
no Grodziec w powiecie ko-
nińskim.

Do hali sportowej przy 
Szkole Podstawowej w Grodź-
cu przyjechały panie z aż 90 
kół gospodyń wiejskich z ca-
łego regionu. Przywiozły ze 
sobą gigantyczne okazy ziem-
niaków oraz przygotowały 
oryginalne potrawy (zarów-
no na słono, jak i na słodko) 
z tego „najbardziej wielkopol-
skiego” warzywa.

Jury długo próbowało oraz 
oglądało przyrządzone przez 
poszczególne drużyny specja-
ły, zanim zapadł ostateczny 
werdykt… Za najlepszą po-
trawę uznano „Placki ziem-
niaczane gęsiną nadziane” 
przygotowane przez KGW 
Biernatki. Drugie miejsce za-
jęło KGW w Będziechowie za 
„Tort ziemniaczany na słod-
ko”, a trzecie – KGW w Jedlcu 
za „Grucholce turlane z zup-
ką podane i babeczkami ob-
tulane”.

Wiele emocji i dobrej za-
bawy towarzyszyło ważeniu 
wielkich ziemniaków przywie-
zionych do Grodźca. A gigan-
tycznych bulw zgłoszono do 
konkursu ponad 70. By ma-
rzyć o podium, trzeba było być 
właścicielem warzywa o wa-
dze przekraczającej 1,5 kilo-
grama! Ostatecznie ustalono, 
że największą pyrę (1,790 kg) 
przywiozły członkinie KGW 
„Kołaczkowianki” w Kołacz-
kowie. Drugie było KGW 

Kuźnia (ziemniak ważył 1,730 
kg), a trzecie – KGW w Sobie-
sękach Drugich (1,615 kg).

Zarówno najlepsze kuchar-
ki, jak i właścicielki najdo-
rodniejszych pyr otrzymały 
nagrody finansowe. Uczest-
niczki konkursu wyjechały 
też z podarowanymi im pa-
kunkami z mąką pszenną. 
Podziękowania za rywaliza-
cję składali wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski, wójt 
Grodźca Mariusz Woźniak 

oraz dyrektor Departamen-
tu Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
Szymon Wdowczyk.

– Szczególnie cieszy inte-
gracja kół gospodyń wiej-
skich, które z roku na rok 
podnoszą poziom przygoto-
wanych potraw oraz coraz 
licznej uczestniczą w tego 
typu wydarzeniach. Widać, 
jak mocno te koła się rozwi-
jają. Dlatego w tym roku uru-
chomiliśmy dla nich specjal-
ny konkurs, w którym mogą 

uzyskać dodatkowe wsparcie 
na  swoją działalność – przy-
pomina Krzysztof Grabow-
ski. I wyjaśnia powody orga-
nizowania „ziemniaczanego” 
konkursu: – W ten sposób 
promujemy kulinarne dzie-
dzictwo regionu. To także do-
skonała zabawa, która przy-
ciąga lokalną społeczność, 
pozwalając podnieść wie-
dzę o bogactwie kulinarnym 
i kulturowym naszego woje-
wództwa.  ABO
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W konkursowe szranki stanęło aż 90 KGW z całego województwa.

Skarb ze Słuszkowa

W Muzeum Okręgowym Zie-
mi Kaliskiej można do 30 li-
stopada oglądać wystawę 
pt. „Emocje odkryć. Skarb 
ze Słuszkowa”, prezentują-
cą drugą część odkrytego tu 
już wcześniej unikatowego 
znaleziska, znajdującego się 
w muzeum. W 2020 r. archeo-
lodzy natrafili na kolejny de-
pozyt, datowany na przełom 
XI i XII w. Był on zdecydowa-
nie skromniejszy od pierwsze-
go, ale jego skład jest równie 
ciekawy – zawierał około 6,5 
tysiąca monet, a także placki 
srebrne i ołowiane, dwie złote 
obrączki i pierścionki.

Herbatka o szóstej

17 listopada Orkiestra Kame-
ralna Polskiego Radia Amade-
us zaprasza do auli UAM w Po-
znaniu na wyjątkowy koncert 
zatytułowany „Tea at 6 o’clock”. 
U boku orkiestry prowadzo-
nej przez Annę Duczmal-Mróz 
wystąpią wielokrotna solistka 
filharmoników berlińskich, 
sopranistka Iwona Sobotka 
oraz (po raz pierwszy z Ama-
deusem) niezwykły duet: Ire-
na Czubek-Davidson na har-
fie i szkocki dudziarz Lindsay 
Davidson.

Historia  
słodko-kwaśna 

Muzeum Okręgowe w Lesz-
nie kontynuuje projekt edu-
kacyjny pt. „Miasto–Warsza-
wa w Lesznie? Słodko-kwaś-
na historia braci Góreckich”, 
dotyczący braci Józefa i Jana 
– destylatorów, społeczników, 
dawnych właścicieli leszczyń-
skiej fabryki octu. Jego częścią 
jest m.in. wystawa planszo-
wa (czynna do 31 grudnia), 
skoncentrowana na ukazaniu 
zaangażowania Góreckich 
w  działalność patriotyczną, 
obywatelską i  gospodarczą. 
Można ją obejrzeć także na 
stronie www.muzeum.lesz-
no.pl.  RAK

POLECAMY
t
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Za Unię naszą i waszą
Na forum UE podsumowujemy 20 lat naszej obecności w europejskiej wspólnocie i wspieramy głos krajów,  
które do członkostwa w niej aspirują.

Odbywająca się 
w dniach 7-9 paź-
dziernika w Bruk-
seli sesja plenarna 

Europejskiego Komitetu Re-
gionów i równoległy z nią 22. 
Europejski Tydzień Regio-
nów i Miast były doskonałą 
okazją do podsumowania 20 
lat, które minęły od najwięk-
szego w historii UE jej rozsze-
rzenia oraz refleksji nad sce-
nariuszami otwierania wspól-
noty na kolejnych członków. 
W tej dyskusji wybrzmiał też 
mocny wielkopolski głos.

Historia sukcesu
Przypomnijmy, że 1 maja 
2004 roku krajami człon-
kowskimi UE stały się: Cze-
chy, Cypr, Estonia, Litwa, Ło-
twa, Malta, Polska, Słowacja, 
Słowenia i Węgry.

Debata nad tym, jakie lek-
cje przyniosło to rozszerze-
nie i jakie wnioski można wy-
ciągnąć z niego na przyszłość, 
była pierwszym punktem ro-
boczej części październiko-
wej sesji KR – organu sku-
piającego unijnych samorzą-
dowców.

– Warto mówić o tym 
przystąpieniu 10 krajów do 
UE dlatego, że jest to histo-
ria sukcesu. Sukcesu nie tylko 
tej dziesiątki, ale całej wspól-
noty. Ta historia powinna być 
dla nas źródłem satysfakcji, 
ale też inspirować do myśle-
nia o wspólnej przyszłości – 
mówił w sali posiedzeń Par-
lamentu Europejskiego mar-
szałek Marek Woźniak, któ-
ry jest wiceprzewodniczącym 
KR i szefem polskiej delega-
cji.

Marszałek, przemawiają-
cy w imieniu wszystkich 10 
państw, które w 2004 roku 
wstąpiły do UE, wyliczał 
wskaźniki dowodzące korzy-
ści, jakie tamten ruch przy-
niósł obu stronom. 

Wskazał, że znaczna część 
środków przekazanych no-
wym członkom wróciła do 
„starej” piętnastki w posta-
ci zakupów inwestycyjnych. 
Opisał pozytywne zmiany 
rozwojowe w nowych kra-
jach członkowskich (do któ-
rych przyczyniły się polityka 
spójności i wspólna polityka 
rolna), głównie w infrastruk-
turze, ochronie środowiska, 
rozwoju zasobów kapita-
łu ludzkiego. Przypomniał, 
że PKB w tych państwach 
wzrósł od 52 procent śred-
niej unijnej na początku do 
80 procent obecnie, nastąpił 
też znaczący spadek bezro-
bocia.

Dokończyć  
zjednoczenie
O tym, że z wyzwań i suk-
cesów związanych z tamtym 
„wielkim rozszerzeniem” pły-
ną cenne wskazówki dla przy-
szłości Unii, przekonywali też 
inni mówcy.

– Rozszerzenie z 2004 roku 
stanowiło prawdziwy punkt 
zwrotny w historii Europy, 
z którego musimy wyciągnąć 
wnioski – zauważył przewod-
niczący Europejskiego Komi-
tetu Regionów Vasco Alves 
Cordeiro. – Dalsze rozsze-
rzenie to nie tylko moralny 
obowiązek, ale także geopo-
lityczna konieczność i stra-
tegiczne posunięcie o zasad-
niczym znaczeniu dla naszej 
przyszłości. Aby się do tego 
przygotować, potrzebujemy 
ścisłej współpracy regionów 
i miast zarówno w państwach 
członkowskich, jak i w kra-
jach kandydujących.

– W obecnej sytuacji geo-
politycznej jeszcze wyraźniej 
stało się jasne, jak ważne jest 
dokończenie procesu ponow-
nego zjednoczenia Europy – 
zauważył prefekt żupanii du-
brownicko-neretwiańskiej 
Nikola Dobroslavić, a więc 
przedstawiciel Chorwacji, 
która do wspólnoty dołączyła 
nieco później od wspomnia-
nej dziesiątki.

Głos aspirujących
Warto zaznaczyć, że połą-
czenie rocznicowej dyskusji 
z perspektywą dalszego roz-
szerzania UE jest nieprzypad-
kowe. Przyszła akcesja kolej-

nych państw – jak to okre-
ślają w brukselskim slangu 
– „uzyskała wyższy priorytet 
w agendzie politycznej”, cze-
go dowodem jest rozpoczęcie 
rozmów akcesyjnych z Ukra-
iną i Mołdawią latem 2024 r., 
a także uznanie Gruzji oraz 
Bośni i Hercegowiny za kraje 
kandydujące. Obecnie mamy 
więc dziewięć krajów kandy-
dujących (oprócz wymienio-
nych, także Turcję i inne pań-
stwa Bałkanów Zachodnich) 
oraz jeden potencjalny kraj 
kandydujący, co stanowi naj-
większą liczbę od 2004 roku. 
Jednak perspektywa jednora-
zowego dużego rozszerzenia 
(na wzór tego sprzed dwu-
dziestu lat) jest mało realna 
z powodów geopolitycznych 

oraz ze względu na nierów-
nomierny stan reform i przy-
gotowania do akcesji wśród 
aspirujących do członkostwa.

Podczas debaty oddano 
też głos przedstawicielkom 
samorządów z dwóch kra-
jów ubiegających się o akce-
sję. O prounijnych dążeniach 
swoich społeczeństw mówi-
ły burmistrz Skopje w Mace-
donii Północnej Danela Ar-
sovska oraz przewodnicząca 
Charkowskiej Rady Obwo-
dowej Tetiana Jehorowa-Łu-
cenko (która podczas swoje-
go wystąpienia m.in. podzię-
kowała Markowi Woźniakowi 
za dotychczasowe wsparcie 
na forum unijnym).

– Rozszerzenie UE w 2004 
roku było kamieniem milo-

wym w zjednoczeniu Europy, 
otwierającym nowe możliwo-
ści i perspektywy dla krajów 
Europy Środkowej i Wschod-
niej. Posłużyło również jako 
model dla krajów ubiegają-
cych się o członkostwo w UE. 
Dla Ukrainy to doświadcze-
nie jest nie tylko przykła-
dem udanego zjednoczenia, 
ale także okazją do uwzględ-
nienia wszystkich lekcji, aby 
zapewnić skuteczne przygo-
towanie do członkostwa – 
przyznała Jehorowa-Łucen-
ko. Zwróciła uwagę na to, że 
Ukraińcy starają się wpro-
wadzać niezbędne reformy 
przedakcesyjne, choć jako 
jedyny kraj aspirujący do UE 
są w sytuacji wyjątkowej, do-
świadczając pełnoskalowego 

konfliktu zbrojnego na swo-
im terytorium.

Inne scenariusze
– Należę do pokolenia, które 
prawie połowę swojego doro-
słego życia spędziło w warun-
kach państwa totalitarnego – 
tłumaczył podczas podsumo-
wania debaty Marek Woź-
niak. – Marzyliśmy wtedy 
o dwóch rzeczach. Po pierw-
sze, by żyć w kraju demokra-
tycznym, opartym o zasady 
poszanowania praw człowie-
ka i swobodnego zrzeszania 
się. Po drugie, aby opadła że-
lazna kurtyna, która dzieliła 
nas od jądra Europy, abyśmy 
powrócili do wspólnoty, która 
opiera się na wymienionych 
wartościach.

Marszałek nawiązał też do 
wystąpień, które miały miej-
sce dzień wcześniej, podczas 
otwarcia Europejskiego Tygo-
dnia Regionów i Miast.

– Takie marzenie, jak te 
nasze sprzed lat, usłyszeli-
śmy w tej sali od Julii Dar-
nickiej z Rady Miasta Czer-
nihów, która występowała tu 
jako młody polityk. Wypo-
wiedziała je w imieniu mło-
dych Ukrainek i Ukraińców, 
którzy także mają europej-
skie aspiracje. Jestem prze-
konany, że trzeba im pomóc, 
aby obronili swój kraj i pod-
jęli ten ogromny wysiłek zre-
formowania go i dostosowa-
nia do standardów UE. Aby 
oni spełnili swoje marzenie, 
a my byśmy mogli powitać 
ich we wspólnocie unijnej 
– podkreślił Marek Woź-
niak. – Jeśli Unia Europej-
ska będzie duża i silna, wów-
czas będzie zdolna do kon-
kurowania z największymi 
gospodarkami świata i do 
obrony naszych demokra-
tycznych wartości. I uda się 
zapobiec innym scenariu-
szom… Jednym z nich jest 
marzenie rosyjskich genera-
łów o upadku wspólnoty eu-
ropejskiej i defiladzie zwy-
cięstwa w Paryżu. Nie zapo-
minajmy o tym!

***
Dwudziestolecie rozszerze-

nia UE z 2004 roku święto-
wano również 7 październi-
ka w siedzibie Europejskiego 
Komitetu Regionów. Szefo-
wie delegacji 10 krajów ob-
chodzących 20-lecie swojej 
obecności w UE wspólnie 
z przewodniczącym KR Va-
sco Alvesem Cordeiro byli 
gospodarzami przyjęcia zor-
ganizowanego z tej okazji. 
Gościem honorowym wy-
darzenia była Elisa Ferreira, 
żegnająca się ze swoim stano-
wiskiem unijna komisarz ds. 
spójności i reform. z

Artur Boiński
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Podczas debaty na temat 20-lecia rozszerzenia UE, która odbyła się na początku październikowej sesji Komitetu Regionów w Par-
lamencie Europejskim w Brukseli, głos w imieniu delegacji 10 krajów świętujących tę rocznicę zabrał marszałek Marek Woźniak.

Komisarz Elisa Ferreira i przewodniczący Europejskiego Komitetu Regionów Vasco Alves Cordeiro 
z przewodniczącymi delegacji państw, które przystąpiły do UE w 2004 r.
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Rozmowa antidotum na truciznę
Local Trends na MTP: samorządowcy o dwóch polskich dekadach w UE.

Za nami dwie dekady 
sukcesu. Tymczasem 
pojawia się też wiele 

głosów krytycznych wobec 
Unii, w tym głosów demago-
gów i populistów, podważa-
jących funkcjonowanie Pol-
ski w UE, a nawet sens ist-
nienia samej wspólnoty. Nie 
możemy pozwalać, by tru-
cizna fałszywych przekazów 
nasączała tkankę społeczną. 
Dlatego trzeba o tym mówić, 
szukać dobrych rozwiązań 
– apelował marszałek Ma-
rek Woźniak, otwierając 14 
października na MTP kolej-
ną dwudniową odsłonę Euro-
pejskiego Forum Samorządo-
wego Local Trends.

Spójność ważna też 
na przyszość
Współorganizowanemu przez  
samorząd województwa przed- 
sięwzięciu towarzyszyło ha-
sło „20 lat w UE: O spójność 
polskich miast i regionów”. 
A wśród licznych tematów 
poruszanych na forum jed-
nym z najważniejszych był 
ten dotyczący podsumowania 
dwóch dekad naszego unijne-
go członkostwa, ale i – zwłasz-
cza u progu polskiej prezyden-
cji – wyzwań stojących przed 

wspólnotą. O tym, jakie to 
wyzwania, wspominał w in-
auguracyjnym przemówieniu 
marszałek.

– Musimy upominać się 
o dobrą politykę spójności, 
czyli o środki finansowe na 
dalszy rozwój naszych lo-

kalnych ojczyzn i społecz-
ności. Ona powinna być na-
dal jednym z kluczowych 
elementów polityk europej-
skich i pozwolić na dalsze 
nadganianie zapóźnień cy-
wilizacyjnych – wskazywał 
Marek Woźniak. – Z dru-
giej strony ciągle dyskutu-
jemy o dalszym rozszerza-
niu Unii Europejskiej o kra-
je bałkańskie i kraje Europy 
Wschodniej, w tym Ukrainę. 
Kluczowe dla wspólnoty jest 
to, jak zbudować potencjał 
i nie pozostać w tyle za tak 
dużymi graczami, jak Chi-
ny i Stany Zjednoczone. Po-
zytywne odpowiedzi i dobre 
strategie w tym zakresie będą 
skłaniać do większej identy-
fikacji z Unią Europejską.

Goście z kraju  
i zagranicy
Dyskusje na Local Trends od-
bywały się w gronie polskich 
samorządowców, ale też za-
proszonych gości, wśród któ-
rych byli m.in. były prezydent 
Aleksander Kwaśniewski, mi-
nister ds. UE Adam Szłapka 
czy europoseł Jan Olbrycht. 
Nie zabrakło prelegentów 
z zagranicy, m.in. z Austrii, 
Niemiec, Litwy. W debatach 

uczestniczyli reprezentan-
ci europejskich partnerskich 
regionów Wielkopolski – za-
równo doświadczeni polity-
cy, jak i przedstawiciele mło-
dzieży, którzy dyskutowa-
li z polskimi rówieśnikami, 
m.in. z Młodzieżowego Sej-
miku Województwa Wielko-
polskiego.

W wydarzeniu wzięli udział 
liczni przedstawiciele samo-
rządu województwa, w tym 
sejmikowi radni i członko-
wie zarządu (np. Wojciech 
Jankowiak debatował z part-
nerskimi regionami o budo-
waniu konkurencyjności UE, 
Katarzyna Kretkowska wzięła 
udział w panelu o polityce se-
nioralnej, a Jacek Bogusław-
ski był prelegentem w dysku-
sji o rozwoju miast i regionów 
w kontekście polityki ochro-
ny środowiska).  ABO
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W panelu podsumowującym 20 lat Polski w UE marszałek Marek Woźniak rozmawiał z europo-
słem Janem Olbrychtem, wiceministrem spraw wewnętrznych Litwy Arnoldasem Abramavičiu-
sem, prezesem Instytutu Regionów Europejskich prof. Franzem Schausbergerem i prezes Volks-
wagen Poznań Stefanie Hegels. 

Jak różne pokolenia widzą wspólną przyszłość w Europie?
Co łączy, a co dzieli mło-
de i starsze pokolenie 
z trzech europejskich kra-
jów w spojrzeniu na przy-
szłość UE?

Rozmawiano o tym (na 
marginesie wspomnianego 
wyżej kongresu Local Trends) 
15 października w sali sesyjnej 
UMWW w Poznaniu, podczas 
debaty zatytułowanej „Sym-
bioza pokoleń dla przyszłości 
Unii Europejskiej”. W spot-
kaniu wzięli udział zarówno 
doświadczeni, jak i młodzi 
przedstawiciele Wielkopolski, 
niemieckich landów: Dolnej 
Saksonii i Hesji, oraz francu-
skiej Nowej Akwitanii; m.in. 
sejmikowi radni, członkowie 
młodzieżowej rady Pozna-
nia i młodzieżowego sejmi-
ku, a także dbającego o wiel-
kopolsko-brandenburskie re-
lacje stowarzyszenia Zamek 
Trebnitz.

– My jeszcze pamiętamy, 
że trzeba było stać nawet kil-
kanaście godzin na granicy, 
żeby pojechać choćby na za-
kupy do Niemiec. To trudne 
do wyobrażenia dla waszego 
pokolenia, które w kilka mi-
nut kupuje sobie online bilet 
na samolot i może polecieć do 
dowolnego miejsca w Europie 
– zwróciła uwagę prowadzą-

ca spotkanie wiceprzewod-
nicząca sejmiku Agnieszka 
Wiśniewska.

– Dzięki temu przedstawia-
my spojrzenie na wiele spraw 
tego pokolenia, które nie wie, 
jak to jest żyć w kraju niebę-
dącym w Unii Europejskiej, 
bo nigdy nie doświadczyli-
śmy takiej sytuacji – przyzna-
ła najmłodsza członkini Rady 
Miejskiej w Obornikach Mał-
gorzata Witek, która zrelacjo-
nowała przebieg młodzieżo-
wych debat odbywających 
się w ramach Europejskiego 
Kongresu Samorządowego 
Local Trends.

W toku dyskusji okazało 
się jednak, że mimo ewiden-
tnych różnic pokoleniowych 
jest kilka kwestii wspólnych 
w spojrzeniu na przyszłość 
Unii Europejskiej. Z różnych 
wypowiedzi można wywnio-
skować, że wszyscy zgadzają 
się, że najważniejsze dla do-
brego rozwoju wspólnoty są 
poszerzanie wiedzy (w tym 
o funkcjonowaniu UE) i jak 
najczęstsze wzajemne spotka-
nia i rozmowy.

– Konieczna jest rozmo-
wa między ludźmi z róż-
nych krajów, by działania 
Unii Europejskiej były lepiej 
ukierunkowane na potrzeby 

poszczególnych krajów i re-
gionów – przekonywał Szy-
mon Wiśniewski, przewod-
niczący Młodzieżowego Sej-
miku Województwa Wielko-
polskiego.

– Mimo wielu różnic, 
w rozmowach z pokoleniem 
moich córek widzę wspólne 
pola zainteresowań, jak choć-

by zmiany klimatu i lokalne 
przeciwdziałanie ich skut-
kom. Najważniejsze, żeby-
śmy rozmawiali jako partne-
rzy, przy jednym stole – kon-
kludował swoje wystąpienie 
członek „dorosłego” sejmi-
ku województwa Paweł Ow-
sianny.

– Unia Europejska jako 
taka jest pojęciem dość abs-
trakcyjnym dla młodych. 
Najlepsze, co można dla 
nich zrobić, to umożliwić im 

spotykanie się w międzyna-
rodowym gronie, by pozna-
wali inne tradycje i punkty 
widzenia oraz razem wska-
zywali, co jest dla nich naj-
ważniejsze – oceniał Mark 
Weinmeister, doświadczony 
polityk z Hesji, przywołując 
swoje wspomnienia sprzed 
lat dotyczące niemiecko-

-francuskiej wymiany mło-
dzieżowej.

Podobnie argumentował 
sejmikowy radny Andrzej Pi-
chet: – Widzę, jak młodzież 
z mniejszych miejscowości, 
oddalonych od Poznania, 
która ma okazję wyjeżdżać 
za granicę dzięki Erasmuso-
wi, wraca z szerszymi per-
spektywami i nowym spoj-
rzeniem na sprawy ogólno-
europejskie, które wcześniej 
niewiele ich obchodziły.  ABO
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Przedstawiciele różnych pokoleń z Polski, Niemiec i Francji spot-
kali się na rozmowie w sali sesyjnej UMWW.

Nie możemy pozwalać, by trucizna 
fałszywych przekazów nasączała 
tkankę społeczną

t

Unia Europejska jako taka jest 
pojęciem dość abstrakcyjnym  
dla młodych. Najlepsze, co można 
dla nich zrobić, to umożliwić im 
spotykanie się

t
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Hochbergowie z Goraja
Wielkopolska historia jak z filmu „Magnat”.

Przed laty dużą popular-
nością cieszył się film 
„Magnat” Filipa Bajona. 
Ukazano w nim losy ro-
dziny Hochbergów, właś-

cicieli Pszczyny od 1900 do 1939 
roku. Niby niecałe 40 lat, a jednak 
był to okres, w którym można było 
wyraźnie pokazać różne postawy, 
opinie, niejednoznaczność sytua-
cji, trudnych do zaklasyfikowania. 
Nagle okazało się, że czarno-biały 
schemat stosunków politycznych 
nie odpowiada realiom życia w da-
nym momencie, a kilka dziesięcio-
leci propagowania takiego punktu 
widzenia nie wymazało z ludzkiej 
pamięci prawdy o niejednoznacznej 
ocenie tamtej epoki.

Różnorodność pogranicza
Zabór pruski, trwający w latach 
1793-1918, z przerwą na okres Księ-
stwa Warszawskiego (1807-1815), 
był czasem przymusowego kształ-
towania określonych stosunków po-
między szlachtą (potem ziemianami 
polskimi) a ich niemieckimi sąsia-
dami. Odmienna kultura i postawy 
są naturalne i oczywiste dla każdego 
obszaru pogranicznego. To zrozu-
miałe, że ludzie będą wymieniali się 
poglądami, utrzymywali ze sobą sto-
sunki towarzyskie, nawet zakładali 
rodziny. Nie zawsze był to czas wal-
ki, konfliktu, rywalizacji. Najczęściej 
takie okresy pojawiały się pod wpły-
wem wprowadzania kolejnych ob-
ostrzeń zarządzonych przez admini-
strację berlińską albo (co nie zawsze 
musiało być motywowane różnica-
mi narodowościowymi stron kon-
fliktu) były wywołane konkurencją 
ekonomiczną. 

Dopiero na tym tle można mówić 
o ewentualnej konieczności obrony 
polskiego stanu posiadania, o pa-
triotyzmie lub zaprzaństwie naro-
dowym, o ekspansji dobrowolnej 
lub nakazanej przez władzę admini-
stracyjną. Polacy w tym czasie by-

wali w Saksonii i Brandenburgii – co 
prawda bardziej jako robotnicy se-
zonowi lub studenci niż ziemianie. 
Z kolei Niemcy zajmowali majątki na 
pograniczu dawnej Rzeczypospolitej, 
a z czasem osiedlali się w centrum 
regionu, często pod wpływem naci-
sków płynących z Berlina.

Nie tylko Hakata
Ale i wtedy należy być ostrożnym 
w wydawaniu opinii. Założyciele 
i duchowi przywódcy osławionej 
Hakaty byli właścicielami majątków 
w centralnej Wielkopolsce: Ferdy-
nand von Hansemann posiadał Pę-
powo koło Gostynia, Heinrich von 
Tiedemann-Seeheim – Jeziorki koło 
Stęszewa, zaś Hermann Kennemann 
– Klękę pod Jarocinem. Ale już zie-
mianie niemieccy, którzy przejęli 
część majątków po rodzinie Scza-
nieckich, zachowywali się wobec 
polskich sąsiadów jeśli nie życzliwie, 
to przynajmniej neutralnie; tak było 
w Wąsowie przejętym przez Har-
dtów i Brodach, gdzie rządzili von 
Pflugowie. Aktywności antypolskiej 

nie przejawiali też zniemczeni Rado-
lińscy, czyli von Radolinowie w Jaro-
cinie, Jordanowie pod Konarzewem, 
przedstawiciele niemieckiej linii Ra-
czyńskich w Obrzycku czy Elżbieta 
von Heydebreck, właścicielka mająt-
ku w pogranicznym Grabowie nad 
Prosną. Podkreślmy jednak, w dużej 
mierze mieliśmy tu do czynienia za-
równo z rezultatami aktywnej dzia-
łalności Niemieckiej Komisji Osad-

niczej, jak i niefrasobliwością części 
polskich ziemian, którzy nie zawsze 
umieli gospodarować i niekiedy zbyt 
łatwo pozbywali się swych majątków 
na rzecz przybyszów z Niemiec. Kim 
ten przybysz później się okazał – to 
już była zupełnie inna sprawa. Nie 
zawsze był to szowinista czy dzia-
łacz Hakaty.

Nie dziwmy się więc, że w 1864 
roku w północnej Wielkopolsce 
pojawili się przedstawiciele rodzi-
ny Hochbergów. 

Na ziemie dziś polskie ród ten 
przybył w 1846 roku, kiedy Hoch-
bergowie, właściciele zamku w Ksią-
żu, zakupili dobra pszczyńskie. Dwa 
lata później byli to już książęta von 
Pless, którzy bardzo umocnili się 
w Pszczynie – w dużej mierze też 
zaakcentowali swoją obecność jako 
pasjonaci myślistwa, a z czasem tak-
że jako wielcy inwestorzy przemy-
słowi, założyciele nowych kopalni 
węgla, hut żelaza, fabryk kafli i ce-
lulozy, elektrowni i tartaków. Oni też 
rozbudowali tak dobrze dziś znany 
browar książęcy w Tychach. Potęż-

na dynastia von Plessów – Hoch-
bergów przetrwała w Pszczynie aż 
do 1939 roku. Znamienne: na ogół 
Polacy nie zgłaszali do nich żadnych 
narodowych pretensji, nie słyszano 
też o wyraźnych akcentach anty-
polskich w działalności tej rodziny. 
A jeden z pszczyńskich Hochber-
gów, Aleksander, wręcz przyjął pol-
skie obywatelstwo i podczas II woj-
ny światowej służył w 2. Korpusie 
Polskim we Włoszech.

Setki hektarów
W 1865 roku książę Jan Henryk XI 
von Pless zakupił od hrabiego Dzie-
duszyckiego z Wronek folwark Go-
raj (Goray), a w 1873 roku od Ig-
nacego Goetzendorf-Grabowskiego 
dobra w Kruczu. Powstał w ten spo-
sób majątek ziemski o powierzchni 
około 1200 hektarów – jeden z naj-
większych w północnej Wielkopol-
sce spośród dóbr należących do 
właścicieli niemieckich. Dobra go-
rajskie obejmowały obszary po obu 
stronach Noteci, zarówno po połu-
dniowej, jak i po północnej, która to 
rzeka w 1919 r., po zawarciu trakta-
tu wersalskiego, stała się graniczną 
między Polską a Niemcami.

Potem dobra przejął syn Jana 
Henryka, Wilhelm Bolko von Hoch-
berg. On też w Zdrojach (Springsee), 
obecnym Gniewomierzu, postawił 
drewniany dworek myśliwski, a w la-
tach 1909-1912 na skarpie na lewym 
brzegu rzeki w Puszczy Noteckiej 
wzniesiono neorenesansowy zamek 
Goraj, wzorowany na podobnym za-
mku Varenholz w Westfalii. Od 1919 
roku, gdy Noteć stała się częścią pół-
nocnej granicy Polski, dobra te zo-
stały podzielone. Gorajscy Hoch-
bergowie kontynuowali swe śląskie 
zainteresowania: rozpoczęli wielką 

akcję zalesień i pasjonowali się my-
ślistwem, które solidnie udokumen-
towano zachowanymi do dziś reje-
strami i zasobem fotograficznym. 
Poza tym (bez większego sukcesu) 
Hochbergowie próbowali zajmować 
się wydobyciem węgla brunatnego 
i prowadzeniem tartaku.

Bez Hitlera
Podobnie jak śląska linia rodziny, 
tak i gorajscy przedstawiciele rodu 
nie angażowali się w akcje antypol-
skie, a po 1933 roku narazili się re-
żimowi hitlerowskiemu, gdy właś-
ciciel majątku odmówił współpracy 
z Abwehrą, niemieckim wywiadem 
wojskowym. W rezultacie Wilhelm 
Bolko von Hochberg zginął w wie-
ku 47 lat w nie do końca wyjaś-
nionych okolicznościach. Podob-
no w dobrach gorajskich nie było 
ani jednego portretu Adolfa Hitle-
ra, a ostatni właściciel majątku, Jan 
Henryk, ostentacyjnie akcentował 
swoją niechęć do nazizmu i w 1945 
roku zginął zastrzelony podczas 
kłótni z żandarmami niemieckimi. 

Po wojnie zamek w Goraju zo-
stał rozszabrowany, a potem prze-
znaczony na cele szkolne związane 
z leśnictwem. Dziś jest tam internat 
Zespołu Szkół Leśnych. Obecnie za-
równo zamek w Goraju, jak i dwo-
rek w Gniewomierzu powoli wracają 
do łask. Przypominane są losy pier-
wotnych właścicieli majątku, ich po-
stawa wobec groźnego sąsiada z za-
chodu. Nie są to już ci „źli” Niem-
cy, powoli dociera do świadomości 
konieczność indywidualnego oce-
niania postaw ludzkich. Czas mija, 
stosunki międzyludzkie – przynaj-
mniej w tym przypadku – wreszcie 
wracają do normalności. I tak po-
winno być. z

Marek Rezler
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Neorenesansowy zamek w Goraju powstał w latach 1909-1912… …a nieco wcześniej – domek myśliwski w Gniewomierzu.

Hrabia Wilhelm Bolko von Hochberg, 
z którego inicjatywy wybudowano 
obiekty w Goraju i Gniewomierzu.

Powstał majątek o powierzchni około  
1200 hektarów – jeden z największych  
w północnej Wielkopolsce

t

Gorajscy 
Hochbergowie 
rozpoczęli wielką 
akcję zalesień  
i pasjonowali się 
myślistwem

t
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Czeskie partnerstwo
16 października gościem 
marszałka Marka Woźnia-
ka był Břetislav Dančák, 
ambasador Republiki Cze-
skiej w Polsce.

Podczas spotkania w Urzę-
dzie Marszałkowskim w Po-
znaniu poruszono m.in. te-
mat współpracy międzyre-
gionalnej, bo Wielkopolska 
nie ma dotąd partnera wśród 
czeskich krajów (regionów). 
Zdaniem obu rozmówców 
kooperacja na szczeblu sa-
morządowym jest bardzo 
ważna, dlatego warto doło-
żyć starań, aby takie partner-
stwo powstało.

Wśród wspólnych celów 
i kierunków działań wymie-
niono m.in. rozwój współpra-
cy gospodarczej i turystyki, 
a także transformację energe-
tyczną, stanowiącą wyzwanie 
zarówno dla Czech, jak i dla 
Polski.

Marek Woźniak wskazał 
ponadto dziedziny (np. inno-
wacyjność, sektor farmaceu-
tyczny i szkolnictwo zawodo-

we) będące mocnymi strona-
mi Wielkopolski, które mogą 
stać się polem wymiany do-
świadczeń i współpracy.

W trakcie spotkania 
w UMWW ambasadorowi 
towarzyszyły Karolina Ščer-
bej, sekretarz ambasady, oraz 
Renata Mataczyńska, konsul 
honorowa Czech w Poznaniu. 
Wizytę w stolicy Wielkopol-
ski zorganizowano z okazji 
Dni Kultury Czeskiej, które 
odbyły się tu w dniach 14-16 
października.  RAK
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Ambasador Czech w Polsce 
Břetislav Dančák.

Jak odbudować Ukrainę?
Przedsiębiorcy z Polski 
i Ukrainy, samorządow-
cy i przedstawiciele rzą-
du debatowali w dniach 
7-8 października w Pozna-
niu o tym, jak odbudować 
zniszczony wojną kraj.

„Kongres Odbudowy Ukra-
iny Common Future” odbył 
się na terenie MTP po raz 
drugi. Dwudniowe obrady, 
podczas których zastana-
wiano się nad konkretnym 
rodzajem wsparcia dla na-
szych wschodnich sąsiadów, 
wypełniły panele, spotkania 
i wspólne rozmowy.

Wielkopolskę, jako region 
– gospodarza tego wydarze-
nia, reprezentowali wice-
marszałek Wojciech Janko-
wiak i Katarzyna Kretkow-
ska z zarządu województwa, 
a kongres był też okazją do 
wizyty w Poznaniu delegacji 
z obwodu charkowskiego, na-
szego regionu partnerskiego.

7 października Wojciech 
Jankowiak oraz Maksym Ko-

linko z charkowskiej admi-
nistracji obwodowej uczest-
niczyli w panelu pt. „Samo-
rządy regionalne i miasta ra-
townicy w procesie wsparcia 
Ukrainy”. Ich współrozmów-
cami byli przedstawiciele 
władz Rzeszowa, Gdańska 
i Stowarzyszenia Zjednoczo-
nych Gromad Ukrainy. 

Podczas debaty wicemar-
szałek podsumował dotych-

czasową pomoc Wielkopol-
ski dla obwodu charkow-
skiego oraz przedstawił plan 
najbliższych działań. Z ko-
lei Maksym Kolinko podzię-
kował za wsparcie i opisał 
wspólne projekty, przedsta-
wiając ukraiński punkt wi-
dzenia. 

Paneliści podkreślali, że 
współpraca na poziomie 
samorządowym jest waż-

nym elementem wspierania 
Ukrainy i budowy przyja-
znych relacji między kraja-
mi. Zgodzili się też, że obec-
nie największym wyzwaniem 
jest przeniesienie jej na naj-
niższy poziom JST oraz włą-
czenie do niej możliwie naj-
większej liczby ukraińskich 
gromad i gmin, zwłaszcza 
tych z terenów wschodniej 
i centralnej Ukrainy, które 
dotychczas nie miały gmin 
partnerskich na terenie Pol-
ski i UE.

Samorząd województwa 
zorganizował też debatę pt. 
„Odbudowa w obwodzie 
charkowskim – potrzeby, pla-
ny i projekty”. Przedstawicie-
le ważnych centrów subregio-
nalnych (Łozowa, Izium, Per-
womajsk/Złatopil) oraz gro-
mad (Gromada Czkałowska, 
Bohoduchiw, Wałky) mogli 
podczas niej zaprezentować 
swoje JST i przedstawić pro-
jekty odbudowy, dla których 
szukają wsparcia.  RAK
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W Kongresie Odbudowy Ukrainy uczestniczył m.in. wicemarsza-
łek Wojciech Jankowiak (trzeci od lewej).

Na regionalnym szczycie
Samorządowcy z UE spotkali się w Brukseli.

W dniach 7-10 paź-
dziernika w Bruk-
seli odbyła się 22. 

już odsłona Europejskiego 
Tygodnia Regionów i Miast 
(EWRC). To coroczne wyda-
rzenie, podczas którego do 
unijnej stolicy przyjeżdża-
ją tysiące samorządowców, 
naukowców, przedstawicieli 
instytucji otoczenia biznesu 
oraz organizacji pozarządo-
wych, a także dziennikarze.

O poruszanym w Brukse-
li wątku dotyczącym 20-le-
cia największego rozszerze-
nia UE w historii oraz per-
spektyw przyłączania kolej-
nych krajów piszemy szerzej 
na stronie 8. Podczas EWRC 
nie zabrakło też jednak in-
nych tematów licznych war-
sztatów i seminariów. Współ-
organizatorem kilku z nich 
było Biuro Informacyjne Wo-
jewództwa Wielkopolskiego 
w Brukseli.

8 października w Albert 
Borschette Congress Center 
dyskutowano o roli lokalnych 
grup działania we wzmacnia-
niu miejscowych społeczno-
ści. W zorganizowanej przez 
regiony z kilku krajów deba-
cie uczestniczyła Anna Mą-
dra ze Związku Stowarzyszeń 
„Wielkopolska Sieć LGD”.

Tego samego dnia mię-
dzynarodowe grono spotka-
ło się w siedzibie przedstawi-
cielstwa Irlandii Północnej 
w Brukseli, by porozmawiać 
o wzmacnianiu i rozwoju lo-
kalnych talentów. Podczas 
tego warsztatu zaprezento-

wano wideo z przemówie-
niem Jacka Bogusławskie-
go z zarządu województwa, 
który przedstawił realizowa-
ną przez UMWW inicjatywę 
„Szkoła Wodorowa”.

Dzień później nad różny-
mi wyzwaniami stojącymi 
przed poszczególnymi regio-
nami zastanawiali się uczest-
nicy spotkania współorgani-
zowanego przez partnerów 
z Czech, Polski i ze Słowacji. 
Prowadzącym jedną z war-
sztatowych podgrup był Ja-
kub Jackowski, koordyna-
tor projektu „Life After Coal 
PL” w Agencji Rozwoju Re-
gionalnego w Koninie. Wyda-
rzenie zostało zorganizowa-
ne w siedzibie Europejskiego 
Komitetu Regionów.

Warto dodać, że w EWRC 
(w ramach realizowanego 
przez samorząd wojewódz-
twa projektu, współfinanso-
wanego z funduszy unijnych) 
brali też udział reprezentan-
ci 8 podmiotów zaangażo-
wanych w Wielkopolskie Fo-
rum Inteligentnych Specja-
lizacji. Jednym z nich był 
marszałkowski Fundusz Roz-
woju i Promocji Wojewódz-
twa Wielkopolskiego. 

Akcentów związanych z na-
szym regionem było oczywi-
ście więcej. Można wśród 
nich wymienić np. kolej-
ny z warsztatów (poświęco-
ny wzrostowi i konwergencji 
w polityce spójności), gdzie 
współorganizatorem był Uni-
wersytet Ekonomiczny w Po-
znaniu.  ABO
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Anna Mądra rozmawiała w Brukseli o roli lokalnych grup działania.

Jacek Bogusławski przybliżył założenia projektu „Szkoła Wodorowa”.

Jakub Jackowski mówił o wielkopolskiej wizji „życia po węglu”.

Szkoła dla każdego

Przedstawiciele Łotwy, 
Francji, Niemiec i Polski 
debatowali 30 paździer-
nika w Poznaniu na temat 
edukacji włączającej.

Czy ideę edukacji włączają-
cej można wdrożyć w polskiej 
szkole? Jakie są szanse, a jakie 
zagrożenia dla dzieci, rodzi-
ców i nauczycieli? Jakie wy-
niki osiągają w tej dziedzinie 
inne państwa? O tym m.in. 
dyskutowano 30 października 
w UMWW podczas między-
narodowej konferencji „Edu-
kacja włączająca – między 
modelem a rzeczywistością”.

– To spotkanie ma pokazać, 
jaki model edukacji powinni-
śmy wypracować dla osób ze 
specjalnymi potrzebami. Tak, 
by każde dziecko mogło roz-
winąć w szkole swój poten-
cjał. Dlatego zaprosiliśmy do 
Poznania ekspertów w dzie-
dzinie edukacji, pedagogiki, 
psychologii, psychiatrii oraz 
gości z zagranicznych placó-
wek i instytucji oświatowych 
– mówiła podczas briefingu 
prasowego w UMWW Kata-
rzyna Kretkowska z zarządu 
województwa.

– Musimy działać razem. 
Nie da się wprowadzić zmian 

w systemie edukacji włączają-
cej, jeśli nie przekonamy do 
tego rodziców, nauczycieli, 
dyrektorów i samorządow-
ców. W jakiej szkole (specjal-
nej, integracyjnej czy ogólno-
dostępnej) ma się uczyć dzie-
cko z wyjątkowymi potrzeba-
mi? W takiej, w której będzie 
się czuło i rozwijało najlepiej 
– podkreśliła Izabela Ziętka, 
podsekretarz stanu w Mini-
sterstwie Edukacji Narodo-
wej.

– Zebrane dziś wnioski 
mają być wskazówką dla or-
ganów państwa i instytucji, 
które w trosce o dobro dzieci 
będą tworzyć nowe ramy dla 
stosowania edukacji włącza-
jącej – dodała Dorota Kinal, 
dyrektor Departamentu Edu-
kacji i Nauki UMWW.

– Występuje wiele mi-
tów o funkcjonowaniu szkół 
i ośrodków specjalnych, któ-
re trzeba sprostować. Uczymy 
w małych i świetnie wyposa-
żonych klasach, mamy wy-
kwalifikowanych nauczycie-
li – stwierdziła Justyna Ma-
ciejak, dyrektor Specjalnego 
Ośrodka Szkolno-Wycho-
wawczego dla Dzieci Niesły-
szących w Poznaniu.  RAK
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Konferencja o edukacji włączającej odbyła się 30 października 
w sali sesyjnej UMWW.
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Pięć wojewódzkich ośrodków ru-
chu drogowego cyklicznie do-
posaża w niezbędny sprzęt jed-
nostki ochotniczej straży po-
żarnej, policji oraz służb ratun-
kowych. 

Poznański WORD w ramach
swojej działalności wypraco-
wuje środki finansowe, które 
w części przeznaczone są na
poprawę bezpieczeństwa ru-
chu drogowego. Wydatki te są
zatwierdzane przez Woje-
wódzką Radę Bezpieczeństwa
Ruchu Drogowego w Pozna-
niu, której przewodniczy mar-
szałek województwa wielko-
polskiego.

Jednostki ochotniczej straży
pożarnej są niejednokrotnie
pierwszymi drużynami na miej-
scu wydarzenia, przyjmując cię-
żar niesienia pierwszej pomocy
ofiarom wypadków, zanim przej-
mą je odpowiednie służby ra-
townicze. Jednocześnie stra-
żacy z OSP borykają się często
z problemami finansowymi, a co
za tym idzie, z brakiem odpo-
wiedniego wyposażenia ratow-
niczego.

Mając na uwadze potrzeby
OSP, 18 września w Dolsku
Wojciech Jankowiak, wicemar-
szałek województwa, przeka-
zał miejscowej jednostce ochot-

niczej straży pożarnej nowo-
czesny sprzęt do działań na
rzecz zapewnienia bezpieczeń-
stwa na drogach i udzielania
pierwszej pomocy. Dolscy stra-
żacy otrzymali, kupiony z fun-
duszy poznańskiego WORD, ze-
staw ratownictwa drogowego
PSP R1 z deską ortopedyczną
i szynami Kramera.

Podobnie było w Kruchowie
26 września, gdzie miejscowa
OSP otrzymała taki sam zestaw
ratownictwa PSP R1, który wrę-
czył strażakom Piotr Grusz-
czyński, dyrektor Wojewódz-
kiego Ośrodka Ruchu Drogo-
wego w Poznaniu.

Jesteśmy pewni, że przeka-
zany sprzęt usprawni niesienie
pomocy osobom poszkodowa-
nym w wyniku różnego typu
zdarzeń oraz pomoże ratowni-
kom szybko i efektywnie działać
na miejscu kolizji i wypadków na
wielkopolskich drogach. 

Warto też podkreślić, że dru-
howie z jednostek OSP często
prowadzą działania edukacyjne
w miejscowych placówkach
oświatowych i szkołach, propa-
gując zasady i umiejętności
udzielania pierwszej pomocy,
szczególnie wśród najmłodszych
uczestników ruchu drogowego.

Marek Szykor WORD Poznań

Wielkopolskie jednostki OSP z nowym sprzętem

Wicemarszałek Wojciech Jankowiak w otoczeniu strażaków
ochotników.
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Żeby senior był widoczny!
Wojewódzki Ośrodek Ruchu Drogowego w Poznaniu dba o bezpieczeństwo nie tylko najmłodszych.
We Wrześni i w Gnieźnie rozpoczął się pilotażowy projekt skierowany do seniorów.

Edukacja dzieci i młodzie-
ży w zakresie bezpie-
czeństwa ruchu drogo-

wego jest stałym punktem na li-
ście działań wielu instytucji.
Obecność w szkołach funkcjo-
nariuszy policji, straży miej-
skiej, pracowników WORD-ów
nikogo już nie dziwi. Statystyki
wypadków w naszym regionie
nie są jednak zbyt optymi-
styczne i skłaniają do podej-
mowania bardziej intensywnych
działań, skierowanych nie tylko
do najmłodszych uczestników
ruchu drogowego.

Wojewódzki Ośrodek Ruchu
Drogowego w Poznaniu we
współpracy z policją i strażą
miejską dostrzegł także ko-
nieczność objęcia edukacją in-
nej, równie ważnej grupy
uczestników ruchu drogowe-
go, jaką są osoby starsze. Jest
to szczególnie ważne z punktu
widzenia bezpieczeństwa na
drodze. Częstokroć seniorom
powierzamy swoje pociechy,
by zostały bezpiecznie odpro-
wadzone lub odwiezione do
przedszkoli, szkół, na zajęcia
dodatkowe itd. Na osobach
tych ciąży więc podwójna od-
powiedzialność za zdrowie i ży-
cie swoje i najbliższych.

Dlatego też wraz z władzami
powiatów gnieźnieńskiego 
i wrzesińskiego Wojewódzki
Ośrodek Ruchu Drogowego 
w Poznaniu zorganizował pilo-
tażowy program edukacyjny dla

seniorów, pod nazwą „Senior
widoczny = senior bezpieczny”. 

Spotkania miały miejsce 26
września we Wrzesińskim
Ośrodku Kultury oraz 28 wrze-
śnia w Gnieźnie, w Szkole Pod-
stawowej nr 9. Przy udziale
policjantów z wydziału ruchu
drogowego i prewencji komend
powiatowych policji, straży miej-
skiej, przedstawicieli PCK oraz
uczniów III Liceum Ogólno-
kształcącego w Gnieźnie przed-
stawiono problematykę zagro-
żeń, jakie mogą spotkać se-
niorów na drodze. 

Omówiono też sposoby ich
uniknięcia, między innymi po-
przez zwiększenie widoczności
niechronionych uczestników
ruchu, zwłaszcza pieszych i ro-
werzystów. A za teorią poszła
praktyka: przedstawiciele po-
znańskiego Wojewódzkiego
Ośrodka Ruchu Drogowego wy-
posażyli wszystkich uczestników
spotkania w elementy odbla-
skowe, tj. kamizelki i kolorowe
zawieszki.

Uczestnicy spotkań mieli
okazję do odświeżenia wiedzy 
o obowiązkowym wyposażeniu

jednośladów. Tematykę tę przy-
bliżyli funkcjonariusze policji 
z wydziału ruchu drogowego,
którzy szczegółowo przedstawili
wpływ poszczególnych ele-
mentów wyposażenia roweru

na poziom bezpieczeństwa ro-
werzystów. Ponadto prowa-
dzący omówili również proble-
matykę ścieżek rowerowych 
i zasady prawidłowego poru-
szania się po nich (m.in. kon-
trapasy i śluzy rowerowe).

Ogromnym powodzeniem cie-
szyły się pokazy wolontariuszy
współpracujących z Polskim
Czerwonym Krzyżem, którzy
przeprowadzili dla uczestników
krótką symulację zdarzeń w za-
kresie udzielania pierwszej po-
mocy przedmedycznej. Zdoby-
tą wiedzę można było sprawdzić
w praktyce, ćwicząc na fanto-
mie. 

W miarę upływu lat refleks
każdego człowieka ulega osła-
bieniu, a czas reakcji na bodź-
ce wydłuża się. Ponadto spraw-
ność fizyczna jest mniejsza,
co wynika z wieku, nabytych
chorób i innych czynników.

Zmiana sprawności psycho-
ruchowej ma kapitalne zna-
czenie dla bezpieczeństwa se-
niorów oraz innych uczestników
ruchu drogowego. Dzięki pro-
stym testom każdy senior mógł

sprawdzić swoje możliwości 
w tym zakresie. Swój czas re-
akcji oraz koordynację wzroko-
wo-ruchową można było prze-
testować za pomocą urządze-
nia zwanego aparatem Piór-
kowskiego, które cieszyło się
ogromnym powodzeniem.

Można też było zmierzyć się
z minitorem przeszkód, który
należało przebyć z założonymi
na oczy alkogoglami imitujący-
mi nasze postrzeganie po spo-
życiu alkoholu. Dodatkowo se-
niorzy, który przybyli na spo-
tkanie swoim rowerem, mogli
go oznakować i zarejestrować
w bazie danych policji lub stra-
ży miejskiej.

WORD w Poznaniu zadbał
też o to, by każdy gość spo-
tkania otrzymał na koniec upo-
minki zwiększające widoczność
w ruchu drogowym podczas
złej pogody lub po zmroku: ka-
mizelki i elementy odblaskowe.
Organizatorów akcji zaskoczy-
ła bardzo wysoka frekwencja,
na każdym spotkaniu, co świad-
czy o ogromnym zaintereso-
waniu seniorów zagadnieniami
bezpieczeństwa na drodze.

Bazując na doświadczeniach
programu pilotażowego, Woje-
wódzki Ośrodek Ruchu Drogo-
wego w Poznaniu planuje ko-
lejne edycje spotkań dla grup
starszych uczestników ruchu
drogowego na terenie naszego
województwa.

Marek Szykor WORD Poznań

Spotkanie z seniorami w gnieźnieńskiej szkole.
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W miarę upływu lat refleks każdego
człowieka ulega osłabieniu, 
a czas reakcji na bodźce wydłuża

się. Ponadto sprawność fizyczna jest
mniejsza, co wynika z wieku, nabytych
chorób i innych czynników.
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Pięć wojewódzkich ośrodków ru-
chu drogowego cyklicznie do-
posaża w niezbędny sprzęt jed-
nostki ochotniczej straży po-
żarnej, policji oraz służb ratun-
kowych. 

Poznański WORD w ramach
swojej działalności wypraco-
wuje środki finansowe, które 
w części przeznaczone są na
poprawę bezpieczeństwa ru-
chu drogowego. Wydatki te są
zatwierdzane przez Woje-
wódzką Radę Bezpieczeństwa
Ruchu Drogowego w Pozna-
niu, której przewodniczy mar-
szałek województwa wielko-
polskiego.

Jednostki ochotniczej straży
pożarnej są niejednokrotnie
pierwszymi drużynami na miej-
scu wydarzenia, przyjmując cię-
żar niesienia pierwszej pomocy
ofiarom wypadków, zanim przej-
mą je odpowiednie służby ra-
townicze. Jednocześnie stra-
żacy z OSP borykają się często
z problemami finansowymi, a co
za tym idzie, z brakiem odpo-
wiedniego wyposażenia ratow-
niczego.

Mając na uwadze potrzeby
OSP, 18 września w Dolsku
Wojciech Jankowiak, wicemar-
szałek województwa, przeka-
zał miejscowej jednostce ochot-

niczej straży pożarnej nowo-
czesny sprzęt do działań na
rzecz zapewnienia bezpieczeń-
stwa na drogach i udzielania
pierwszej pomocy. Dolscy stra-
żacy otrzymali, kupiony z fun-
duszy poznańskiego WORD, ze-
staw ratownictwa drogowego
PSP R1 z deską ortopedyczną
i szynami Kramera.

Podobnie było w Kruchowie
26 września, gdzie miejscowa
OSP otrzymała taki sam zestaw
ratownictwa PSP R1, który wrę-
czył strażakom Piotr Grusz-
czyński, dyrektor Wojewódz-
kiego Ośrodka Ruchu Drogo-
wego w Poznaniu.

Jesteśmy pewni, że przeka-
zany sprzęt usprawni niesienie
pomocy osobom poszkodowa-
nym w wyniku różnego typu
zdarzeń oraz pomoże ratowni-
kom szybko i efektywnie działać
na miejscu kolizji i wypadków na
wielkopolskich drogach. 

Warto też podkreślić, że dru-
howie z jednostek OSP często
prowadzą działania edukacyjne
w miejscowych placówkach
oświatowych i szkołach, propa-
gując zasady i umiejętności
udzielania pierwszej pomocy,
szczególnie wśród najmłodszych
uczestników ruchu drogowego.

Marek Szykor WORD Poznań

Wielkopolskie jednostki OSP z nowym sprzętem

Wicemarszałek Wojciech Jankowiak w otoczeniu strażaków
ochotników.
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Żeby senior był widoczny!
Wojewódzki Ośrodek Ruchu Drogowego w Poznaniu dba o bezpieczeństwo nie tylko najmłodszych.
We Wrześni i w Gnieźnie rozpoczął się pilotażowy projekt skierowany do seniorów.

Edukacja dzieci i młodzie-
ży w zakresie bezpie-
czeństwa ruchu drogo-

wego jest stałym punktem na li-
ście działań wielu instytucji.
Obecność w szkołach funkcjo-
nariuszy policji, straży miej-
skiej, pracowników WORD-ów
nikogo już nie dziwi. Statystyki
wypadków w naszym regionie
nie są jednak zbyt optymi-
styczne i skłaniają do podej-
mowania bardziej intensywnych
działań, skierowanych nie tylko
do najmłodszych uczestników
ruchu drogowego.

Wojewódzki Ośrodek Ruchu
Drogowego w Poznaniu we
współpracy z policją i strażą
miejską dostrzegł także ko-
nieczność objęcia edukacją in-
nej, równie ważnej grupy
uczestników ruchu drogowe-
go, jaką są osoby starsze. Jest
to szczególnie ważne z punktu
widzenia bezpieczeństwa na
drodze. Częstokroć seniorom
powierzamy swoje pociechy,
by zostały bezpiecznie odpro-
wadzone lub odwiezione do
przedszkoli, szkół, na zajęcia
dodatkowe itd. Na osobach
tych ciąży więc podwójna od-
powiedzialność za zdrowie i ży-
cie swoje i najbliższych.

Dlatego też wraz z władzami
powiatów gnieźnieńskiego 
i wrzesińskiego Wojewódzki
Ośrodek Ruchu Drogowego 
w Poznaniu zorganizował pilo-
tażowy program edukacyjny dla

seniorów, pod nazwą „Senior
widoczny = senior bezpieczny”. 

Spotkania miały miejsce 26
września we Wrzesińskim
Ośrodku Kultury oraz 28 wrze-
śnia w Gnieźnie, w Szkole Pod-
stawowej nr 9. Przy udziale
policjantów z wydziału ruchu
drogowego i prewencji komend
powiatowych policji, straży miej-
skiej, przedstawicieli PCK oraz
uczniów III Liceum Ogólno-
kształcącego w Gnieźnie przed-
stawiono problematykę zagro-
żeń, jakie mogą spotkać se-
niorów na drodze. 

Omówiono też sposoby ich
uniknięcia, między innymi po-
przez zwiększenie widoczności
niechronionych uczestników
ruchu, zwłaszcza pieszych i ro-
werzystów. A za teorią poszła
praktyka: przedstawiciele po-
znańskiego Wojewódzkiego
Ośrodka Ruchu Drogowego wy-
posażyli wszystkich uczestników
spotkania w elementy odbla-
skowe, tj. kamizelki i kolorowe
zawieszki.

Uczestnicy spotkań mieli
okazję do odświeżenia wiedzy 
o obowiązkowym wyposażeniu

jednośladów. Tematykę tę przy-
bliżyli funkcjonariusze policji 
z wydziału ruchu drogowego,
którzy szczegółowo przedstawili
wpływ poszczególnych ele-
mentów wyposażenia roweru

na poziom bezpieczeństwa ro-
werzystów. Ponadto prowa-
dzący omówili również proble-
matykę ścieżek rowerowych 
i zasady prawidłowego poru-
szania się po nich (m.in. kon-
trapasy i śluzy rowerowe).

Ogromnym powodzeniem cie-
szyły się pokazy wolontariuszy
współpracujących z Polskim
Czerwonym Krzyżem, którzy
przeprowadzili dla uczestników
krótką symulację zdarzeń w za-
kresie udzielania pierwszej po-
mocy przedmedycznej. Zdoby-
tą wiedzę można było sprawdzić
w praktyce, ćwicząc na fanto-
mie. 

W miarę upływu lat refleks
każdego człowieka ulega osła-
bieniu, a czas reakcji na bodź-
ce wydłuża się. Ponadto spraw-
ność fizyczna jest mniejsza,
co wynika z wieku, nabytych
chorób i innych czynników.

Zmiana sprawności psycho-
ruchowej ma kapitalne zna-
czenie dla bezpieczeństwa se-
niorów oraz innych uczestników
ruchu drogowego. Dzięki pro-
stym testom każdy senior mógł

sprawdzić swoje możliwości 
w tym zakresie. Swój czas re-
akcji oraz koordynację wzroko-
wo-ruchową można było prze-
testować za pomocą urządze-
nia zwanego aparatem Piór-
kowskiego, które cieszyło się
ogromnym powodzeniem.

Można też było zmierzyć się
z minitorem przeszkód, który
należało przebyć z założonymi
na oczy alkogoglami imitujący-
mi nasze postrzeganie po spo-
życiu alkoholu. Dodatkowo se-
niorzy, który przybyli na spo-
tkanie swoim rowerem, mogli
go oznakować i zarejestrować
w bazie danych policji lub stra-
ży miejskiej.

WORD w Poznaniu zadbał
też o to, by każdy gość spo-
tkania otrzymał na koniec upo-
minki zwiększające widoczność
w ruchu drogowym podczas
złej pogody lub po zmroku: ka-
mizelki i elementy odblaskowe.
Organizatorów akcji zaskoczy-
ła bardzo wysoka frekwencja,
na każdym spotkaniu, co świad-
czy o ogromnym zaintereso-
waniu seniorów zagadnieniami
bezpieczeństwa na drodze.

Bazując na doświadczeniach
programu pilotażowego, Woje-
wódzki Ośrodek Ruchu Drogo-
wego w Poznaniu planuje ko-
lejne edycje spotkań dla grup
starszych uczestników ruchu
drogowego na terenie naszego
województwa.

Marek Szykor WORD Poznań

Spotkanie z seniorami w gnieźnieńskiej szkole.
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W miarę upływu lat refleks każdego
człowieka ulega osłabieniu, 
a czas reakcji na bodźce wydłuża

się. Ponadto sprawność fizyczna jest
mniejsza, co wynika z wieku, nabytych
chorób i innych czynników.

Jak powinna wyglądać bezpieczna droga do szkoły
30 września na miejskim tar-
gowisku w Śremie zainaugu-
rowano, już po raz siedem-
nasty, akcję policyjną pn. 
Bezpieczna droga do szkoły.

Kampania jest adresowana 
przede wszystkim do uczniów 
klas pierwszych ze wszystkich 
szkół podstawowych powiatu 
śremskiego. Policjanci, straż-
nicy miejscy, samorządowcy 
oraz przedstawiciele różnych 
instytucji, którym bezpieczeń-
stwo dzieci na drodze nie jest 
obojętne, wręczyli blisko 600 
odblasków uczniom, którzy 
wraz ze swoimi opiekunami 
przybyli w ten dzień na nie-
codzienną lekcję bezpieczeń-
stwa w plenerze. 

W spotkaniu brała udział 
też przedstawicielka WORD 

Poznań, która wręczyła dzie-
ciom książeczki edukacyjne, 
przybliżające naszym pocie-
chom właściwe zachowania 
na drodze. 

W następnych dniach po-
licjanci z Komendy Powiato-
wej Policji w Śremie odwiedzi-
li pierwszoklasistów z gminy 
Książ Wlkp., Brodnica i Dolsk. 
Pomysłodawcami tej formy 
prowadzenia lekcji z bezpie-
czeństwa są policjanci z KPP 
Śrem oraz pracownicy śrem-
skiego Klubu Relax. 

Spotkania te miały na celu 
uzmysłowienie młodym lu-
dziom konieczności używa-
nia elementów odblasko-
wych na drodze, zwłaszcza 
w pochmurne, jesiennie dni 
i niezależnie od tego, gdzie 

się poruszamy: czy w tere-
nie zabudowanym, czy poza 
nim. 

Każdą plenerową lekcję po-
przedzono specjalnie przygo-
towaną symulacją na przej-

ściu dla pieszych, podczas 
której Wojciech Majchrzak 
z Klubu Relax przedstawił 
dzieciom, jakie mogą być ne-
gatywne konsekwencje nie-
prawidłowego poruszania się 
na przejściu dla pieszych.

Celem tej scenki było uświa-
domienie najmłodszym, któ-
rzy uczą się samodzielnie po-
ruszać w ruchu drogowym, 
w jaki sposób może być za-
grożone ich zdrowie i życie 
jako pieszych, niestosujących 
zasad bezpieczeństwa. Sytu-
acje te spotkały się też z du-
żym zainteresowaniem kie-
rowców, którzy mogli uzmy-
słowić sobie, jak nieobliczal-
ne mogą być zachowania 
najmłodszych uczestników 
ruchu drogowego.

Ponadto przedstawiciele 
służb mundurowych poruszy-
li kwestię zasad związanych 
z bezpieczeństwem pieszego 
w ruchu drogowym. W drugiej 
części tej niecodziennej lekcji 
dzieci pod opieką nauczycieli 
i policjantów udały się na po-
bliskie przejście dla pieszych, 
na którym, mimo działania 
sygnalizacji świetlnej, ruchem 
kierował policjant.

Ostatnim punktem wrześ-
niowego spotkania były od-
wiedziny lubianego przez 
wszystkich, starszych i młod-
szych, sierżanta Pyrka, który 
zaprosił uczniów do wspólnej 
zabawy i śpiewania piosenek 
o bezpieczeństwie ruchu dro-
gowego. 

Beata Brambor WORD Poznań
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Dzieci chętnie słuchały wskazówek i podpowiedzi dorosłych.

Jesień i zima na drogach
Polska słoneczna złota jesień zaczyna przeplatać się z okresami deszczu, mgły, ciemnych poranków i popołudni.  
To najwyższa pora, by dobrze przygotować nasze samochody do trudnego czasu na drogach.

Zimno, wilgoć, mgły, opa-
dy – ta nagła zmiana po 
letniej aurze wymaga od 

kierowców jak najszybszego 
przystosowania się do no-
wych warunków panujących 
na drogach. W tym też do za-
dbania o swoje pojazdy.

Wymień opony 
Mimo że zmiany klimatu po-
stępują bardzo szybko i paź-
dziernik, a nawet listopad 
potrafią nas uraczyć całkiem 
wysokimi jak na ten czas tem-
peraturami, to jednocześnie 
zdarzają się już dni z przy-
mrozkami. Warto więc za-
wczasu pomyśleć o zmianie 
opon na zimowe. Unikniemy 
nie tylko kolejek u wulkaniza-
torów, ale po prostu będziemy 
bezpieczniejsi. 

Zimowa opona ma zupeł-
nie inne właściwości od opo-
ny letniej. Rzeźba bieżnika 
to nie jedyna różnica. Bar-
dzo duże znaczenie ma skład 
mieszanki gumowej używanej 
do produkcji opon zimowych. 
Opona zimowa zachowuje 
elastyczność w niskich tem-
peraturach, podczas gdy let-
nia robi się sztywna, co bardzo 
ogranicza jej przyczepność do 
nawierzchni drogi.

Trzeba też pamiętać, że mi-
nimalna wysokość bieżnika 

dla opon letnich i zimowych 
jest różna. Przy oponach let-
nich uznaje się, że minimalna 
wysokość rzeźby bieżnika, po-
niżej której opona traci swoje 
wartości, to 1,6 mm. W opo-
nie zimowej, ze względu na to, 
że pracuje w cięższych warun-
kach – błota pośniegowego, 
śniegu, lodu – wartość mini-
malna to 3,5 mm. Poniżej tej 
wartości bieżnik „zimówki” 
nie nadaje się już do niczego. 
Zaleca się wymianę opon zi-
mowych, gdy wysokość bież-
nika zejdzie do 4-5 mm. War-

to o tym pamiętać, bo często 
to właśnie opony (jako jedy-
ne punkty styczności pojazdu 
z nawierzchnią drogi) decydu-
ją o naszym bezpieczeństwie.

Sprawdź światła
Kolejnym punktem na li-
ście rzeczy do sprawdzenia 
jest oświetlenie pojazdu: czy 
wszystkie światła działają i czy 
są właściwie ustawione. Wielu 
kierowców popełnia poważny 
błąd, jeżdżąc na światłach do 
jazdy dziennej rano lub po po-
łudniu, gdy zaczyna się ściem-

niać. Coraz więcej pojazdów 
jest wyposażonych w automa-
tykę świateł, ale należy pamię-
tać, że w warunkach ograni-
czonej widoczności kierowca 
ma obowiązek włączać świat-
ła mijania.

Jeśli już jesteśmy przy 
światłach, warto zaznaczyć, 
że świateł przeciwmgielnych 
przednich możemy używać 
każdorazowo, gdy widocz-
ność na drodze jest ograniczo-
na, np. podczas mżawki, desz-
czu, mgły lub opadów śniegu. 
Świateł tych można używać 

zarówno w terenie zabudo-
wanym, jak i poza nim. Świa-
teł przeciwmgielnych można 
też używać od zmierzchu do 
świtu na drodze krętej, odpo-
wiednio oznaczonej znakami, 
również w warunkach normal-
nej widoczności.

Jeśli zaś chodzi o tylne świat-
ła przeciwmgielne, to pamię-
tajmy, że możemy ich uży-
wać jedynie wtedy, gdy wi-
doczność na drodze ograni-
czona jest do maksymalnie 
50 m. Używanie tych świateł 
w innych warunkach może bo-
wiem powodować oślepienie 
osób jadących za nami, może 
też wprowadzić kierujących 
w błąd co do intencji kierujące-
go pojazdem poprzedzającym. 
Pamiętajmy: światła przeciw-
mgłowe tylne wyłączamy na-
tychmiast po tym, jak warunki 
widoczności się poprawią. 

Przed wyjazdem należy też 
sprawdzić, czy i jaki mamy 
płyn do spryskiwaczy. Płyny 
letnie zachowują swoje właś-
ciwości to temperatury oko-
ło 0 st. C, mimo że producen-
ci podają temperaturę zama-
rzania -5 st. C. Obecny czas 
to zatem najwyższa pora, by 
zmienić już płyn na zimowy. 
Udając się w dalszą trasę, miej-
my mały zapas tego specyfiku 
w bagażniku. Przy okazji warto 

też zwrócić uwagę na stan piór 
wycieraczek. Te, które zosta-
wiają mazy lub zbierają wodę 
nierównomiernie, będą dla 
kierowcy tylko utrudnieniem. 

Czas na odpoczynek
Kierowcy, którzy wybierają 
się w dłuższe trasy, powinni 
też pamiętać, by – zwłaszcza 
w trudnych warunkach po-
godowych – planować częś-
ciej przerwy na odpoczynek. 
Ważna jest też temperatura, 
jaką ustawiamy w pojeździe. 
Optymalna to około 21 stopni 
C. Wyższe temperatury mogą 
powodować szybsze zmęcze-
nie, opóźnienie czasu reakcji, 
senność.

Na koniec wskazówka dla 
pieszych. W czasie jesienno-
-zimowym zakładajmy na sie-
bie jasną, kolorową odzież. 
Wybierajmy taką, która ma 
wszyte elementy odblasko-
we. Jeśli takich nie posiada, to 
zaopatrzmy się w odblaski – 
opaski lub przywieszki. Popu-
larne odblaski, nawet te naj-
mniejsze, pozwolą kierowcy 
dostrzec pieszego nawet 150 
m wcześniej, niż gdyby pie-
szy nie był w nie zaopatrzo-
ny. Noszenie ciemnej lub czar-
nej odzieży bez odblasków to 
igranie z losem…

 Marek Szykor WORD Poznań
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Zimno, wilgoć, mgły, opady – taka aura wymaga od kierowców szczególnej ostrożności.
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Jak wnioskować o dotację?
W listopadzie 2024 roku rozpoczną się nowe nabory wniosków dla beneficjentów.

Przypomnijmy, że na po-
czątku 2024 roku 30  
lokalnych grup działa-

nia, mających swoje siedziby 
w Wielkopolsce, podpisało 
z samorządem województwa 
umowy ramowe na okres pro-
gramowania 2023-2027. Dzię-
ki temu LGD otrzymały fun-
dusze z trzech źródeł na re-
alizację strategii rozwoju lo-
kalnego kierowanego przez 
społeczność. Pierwsze nabo-
ry dla beneficjentów w ra-
mach funduszu rolnego zo-
staną ogłoszone w listopa-
dzie 2024 roku.

Czas na zmiany
– Nowy okres programo-
wania przynosi dwie za-
sadnicze zmiany dla po-
tencjalnych beneficjen-
tów ubiegających się 
o pomoc za pośredni-
ctwem lokalnych grup 
działania. Po pierwsze, 
mają oni szerszy wybór 
inicjatyw, na które moż-
na pozyskać środki. Do 
dyspozycji są bowiem 
aż trzy fundusze: rolny, 
rozwoju regionalnego 
i społeczny – wyjaśnia wi-
cemarszałek województwa 
Krzysztof Grabowski. – Po dru-
gie, cały proces obsługi wnio-
sków będzie prowadzony 
w systemie teleinformatycz-
nym. W ramach funduszu rol-
nego wnioskodawcy skorzy-
stają z platformy usług elek-
tronicznych ARiMR, a proce-
dura oceny wniosków będzie 
prowadzona w centralnym sy-
stemie obsługi beneficjentów, 
przygotowanym przez Agen-
cję Restrukturyzacji i Moder-
nizacji Rolnictwa.

Informatyzacja procesu 
składania i obsługi wniosków 
ma przede wszystkim uspraw-
nić dystrybucję eurofunduszy, 
a także ułatwić i przyspieszyć 
procedury związane z roz-
strzyganiem naborów wnio-
sków. Odejście od formy pa-
pierowej to również ważny 
krok w kierunku ochrony śro-
dowiska. 

Dla kogo fundusze?
W przypadku interwencji LE-
ADER o wsparcie finansowe 
w ramach Planu Strategiczne-
go dla Wspólnej Polityki Rol-
nej na lata 2023-2027 mogą 
ubiegać się osoby fizyczne 

(również te wykonujące dzia-
łalność gospodarczą), osoby 
prawne (organizacje poza-
rządowe, jednostki sektora fi-
nansów publicznych, mikro- 
i małe przedsiębiorstwa lub 
lokalne grupy działania jako 

  1. Stowarzyszenie LGD Krajna Złotowska
  2. Lokalna Grupa Działania Krajna nad Notecią
  3. Czarnkowsko-Trzcianecka Lokalna Grupa Działania
  4. Stowarzyszenie „Dolina Noteci”
  5. Stowarzyszenie „Dolina Wełny”
  6. Stowarzyszenie „Puszcza Notecka”
  7. Stowarzyszenie Lokalna Grupa Działania Kraina Trzech Rzek
  8. Lokalna Grupa Działania „Trakt Piastów”
  9. Stowarzyszenie LGD Dolina Samy
10. Lokalna Grupa Działania KOLD
11. Stowarzyszenie – Lokalna Grupa Działania „Źródło”
12. Stowarzyszenie Lider Zielonej Wielkopolski
13. Lokalna Grupa Działania – „Z Nami Warto”
14. Stowarzyszenie „Unia Nadwarciańska”
15. „Między Ludźmi i Jeziorami”
16. Stowarzyszenie „Wielkopolska Wschodnia”
17. Stowarzyszenie „Solna Dolina”
18. Stowarzyszenie Ziemi Grodziskiej Leader 
19. Stowarzyszenie „Solidarni w Partnerstwie”
20. Turkowska Unia Rozwoju – T.U.R.
21. Wielkopolska Lokalna Grupa Działania Kraina Lasów i Jezior
22. Stowarzyszenie „Lokalna Grupa Działania Gościnna Wielkopolska”
23. Stowarzyszenie „Wielkopolska z Wyobraźnią”
24. Stowarzyszenie „Wspólnie dla Przyszłości” 
25. Stowarzyszenie „LGD 7 – Kraina Nocy i Dni” 
26. Stowarzyszenie LGD „Okno Południowej Wielkopolski”
27. Stowarzyszenie Długosz Królewski
28. Stowarzyszenie LGD Wielkopolskie Partnerstwo dla Doliny Baryczy
29. Stowarzyszenie Ostrzeszowska Lokalna Grupa Działania
30. Stowarzyszenie Wrota Wielkopolski

Mapa wielkopolskich lokalnych grup działania 
wdrażających lokalne strategie rozwoju  
w latach 2023-2027

beneficjen-
ci projektów 

grantowych 
lub operacji 

własnych). 
Grupę po-

tencjalnych be-
neficjentów uzu-

pełniają jednostki 
organizacyjne niepo-

siadające osobowości praw-
nej, którym ustawa przyznaje 
zdolność prawną (np. spółka 
jawna).

Pomoc przyznawana bę-
dzie w dwóch formach: zry-
czałtowanej dotacji lub refun-
dacji poniesionych kosztów 
kwalifikowalnych. Pierwszy 
rodzaj pomocy przysługuje 
w przypadku podejmowa-
nia pozarolniczej działalno-
ści gospodarczej przez osoby 
fizyczne, tworzenia gospo-
darstw agroturystycznych, 
zagród edukacyjnych oraz 
gospodarstw opiekuńczych, 
a także operacji dotyczących 

tworzenia krótkich łańcuchów 
żywnościowych oraz przygo-
towania projektów partner-
skich. Wszystkie pozostałe ro-
dzaje przedsięwzięć rozlicza-
ne będą w formie refundacji 
środków.

Kluczowe branże
W porównaniu z Programem 
Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 2014-2020 fundusze 
przyznawane z Planu Strate-
gicznego dla Wspólnej Poli-
tyki Rolnej na lata 2023-2027 
jeszcze silniej będą ukierun-
kowane na wsparcie konkret-
nych tematów i branż. W przy-
padku wsparcia dla przed-
siębiorców zaakcentowane 
zostały kwestie rozwoju bio-
gospodarki i zielonej gospo-
darki. 

Lokalne grupy działania, 
opracowując lokalne strate-
gie rozwoju, były zobowiąza-
ne do zdefiniowania branż go-
spodarki, które mają kluczo-
we znaczenie dla rozwoju da-
nego obszaru. W strategiach 
pojawiają się takie branże, jak: 
przetwórstwo lokalne, eduka-
cja, usługi turystyczne, rekre-
acyjne, rehabilitacyjne, zdro-
wotne, „zielone miejsca pracy” 
czy usługi związane z nowymi 
technologiami.

Duże znaczenie przy wy-
borze projektów do dofinan-
sowania nadal będzie mia-
ła kwestia innowacyjności 
i równości szans w zatrudnie-
niu. Większość lokalnych grup 
działania akcentuje potrzebę 
wzmocnienia pozycji kobiet 
na lokalnym rynku pracy.

Dla wzmocnienia wsi
Rozwój pozarolniczych funkcji 
gospodarstw rolnych to nowy 
i istotny kierunek wsparcia 
oferowanego w ramach inicja-
tywy LEADER w latach 2023- 

-2027. Obejmuje on tworzenie 
lub rozwijanie gospodarstw 
agroturystycznych, zagród 
edukacyjnych i gospodarstw 
opiekuńczych. 

Kolejny zakres wsparcia 
dotyczy rozwoju współpracy 
poprzez tworzenie lub roz-
wijanie krótkich łańcuchów 
żywnościowych. Dofinanso-
wanie w ramach wdrażania 
strategii rozwoju lokalnego 
można pozyskać również na 
inicjatywy służące poprawie 
dostępu lokalnych społecz-
ności do usług, przygotowa-
niu koncepcji inteligentnej 
wsi czy na zadania przyczy-
niające się do poprawy do-
stępu do małej infrastruktu-
ry publicznej. 

Pomoc przyznawana bę-
dzie też na operacje dotyczą-
ce kształtowania świadomo-
ści obywatelskiej o znaczeniu: 
zrównoważonego rolnictwa, 
gospodarki rolno-spożywczej, 
zielonej gospodarki, biogo-
spodarki, cyfryzacji oraz in-
nowacyjności. 

Ponadto inicjatywa LEA-
DER kładzie nacisk na włącze-
nie społeczne seniorów, ludzi 
młodych lub osób znajdują-
cych się w niekorzystnej sy-
tuacji. Zakres projektów dofi-
nansowanych z Europejskiego 
Funduszu Rolnego na rzecz 
Rozwoju Obszarów Wiejskich 
uzupełniają projekty dotyczą-
ce ochrony dziedzictwa kul-
turowego lub przyrodnicze-
go polskiej wsi oraz projekty 
partnerskie LGD. 

Informacje o terminach i za-
sadach naborów wniosków 
będą sukcesywnie publiko-
wane na stronach interneto-
wych lokalnych grup działa-
nia. Dane kontaktowe do każ-
dej z grup dostępne są pod 
adresem: dprow.umww.pl/
rlks-mapa/.

Zakres pomocy Forma przyznania środków Limit na jedną operację

Podejmowanie działalności gospodarczej ryczałt 150.000 zł

Tworzenie gospodarstw agroturystycznych, zagród  
edukacyjnych oraz gospodarstw opiekuńczych

ryczałt 150.000 zł

Tworzenie lub rozwój krótkich łańcuchów dostaw żywności ryczałt 350.000 zł

Przygotowanie projektów partnerskich krajowych ryczałt 50.000 zł

Przygotowanie projektów partnerskich międzynarodowych ryczałt 150.000 zł

Pozostałe rodzaje operacji refundacja 500.000 zł

JAKA DOTACJA W NOWYM ROZDANIU?
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Zmiany tworzymy RAZEM!
www.funduszeue.wielkopolskie.pl

i zmieniaj Wielkopolskę
Sięgnij po dotację 

Nie boją się wyzwań. To prawdziwi liderzy!
Za nami finał unijnego plebiscytu. Poznaliśmy najlepszych z najlepszych, a także szerokie spektrum różnorodnych projektów.

Dwa projekty z Piły (re-
witalizacja terenów 
nadrzecznych Gwdy 

i budowa hospicjum), a także 
nowoczesne placówki edu-
kacyjne w Grzymysławicach 
(powiat wrzesiński) i Opatów-
ku (powiat kaliski) zwyciężyły 
w trzeciej edycji plebiscytu „Łą-
czy nas WIELkopolskiE”.

Takiego wyboru dokonało 
ponad 4 tysiące internautów. 
O miano najbardziej wartoś-
ciowych projektów unijnych 
walczyło 20 inicjatyw w czte-
rech kategoriach: „Łączą nas… 
badania i rozwój”, „Łączy nas… 
architektura i kultura”, „Łączy 
nas… dobry klimat” oraz „Łą-
czy nas… społeczna misja”. 

Ich twórcy spotkali się pod-
czas drugiego dnia Europej-
skiego Forum Samorządowe-
go Local Trends (15 październi-
ka na MTP) w ramach wydarze-
nia  „Jak wiele nas łączy”.

Od nowych  
technologii…
W kategorii „Łączą nas… ba-
dania i rozwój” zwyciężył po-
wiat wrzesiński, na którego 
terenie powstało Centrum Ba-
dań i Rozwoju Nowoczesnych 
Technologii w Grzymysławi-
cach. To ośrodek, który służy 
rozwojowi kształcenia zawo-
dowego w regionie. Jego za-
daniem jest nawiązanie współ-
pracy między samorządem 
oraz przedsiębiorcami w celu 
zaprojektowania praktycz-
nej edukacji tak, aby ucznio-
wie uczęszczający do centrum 
mieli realne szanse na znale-
zienie pracy po ukończeniu 
kształcenia. 

– Wychodzimy z założenia, 
że edukacja powinna wyprze-
dzać swoje czasy i być odpo-
wiedzią na potrzeby gospo-

darcze. To, co wypracowaliśmy, 
to kształcenie kompetentnych 
pracowników, a nie wykształ-
conych bezrobotnych – pod-
kreślał podczas gali Tomasz 
Mackiewicz, dyrektor nowej 
placówki w Grzymysławicach.

W tej kategorii rywalizo-
wały również inne projek-
ty, m.in. budowa enStudios, 
zrealizowana przez Colle-
gium Da Vinci, będąca przy-
kładem rozwoju technolo-
gii kreatywnych w regionie. 
W stawce znalazł się również 
Port Lotniczy Poznań-Ławica, 
którego projekt zakładał po-
prawę efektywności energe-
tycznej poprzez budowę far-
my fotowoltaicznej. Nomino-
wanym w konkursie był tak-
że projekt rozwoju Instytutu 
Technologii Drewna, zreali-
zowany przez Sieć Badawczą 
Łukasiewicz, oraz zakup ro-
bota chirurgicznego „Da Vin-
ci” przez Wielkopolskie Cen-
trum Onkologii.

…przez architekturę…
W kategorii „Łączy nas… archi-
tektura i kultura” głosujący do-
cenili Piłę, gdzie zrealizowano 

nie jeden, a dwa projekty zwią-
zane z rewitalizacją przestrze-
ni miejskiej. Co ciekawe, mia-
sto pozyskało nie tylko dotację 
z funduszy europejskich, ale 
również skorzystało z pożycz-
ki w ramach unijnego instru-
mentu JESSICA. Dzięki pozy-
skanym funduszom powstały 
liczne miejsca odpoczynku i re-
kreacji, np. obiekty sportowe 
czy skateplaza, w której pro-
jektowaniu brali udział mło-
dzi mieszkańcy Piły. 

– Kluczem do sukcesu były 
konsultacje społeczne – zazna-
cza prezydent Piły Beata Du-
dzińska. – To młodzi mieszkań-
cy narysowali nam skateplazę, 
a my podążyliśmy za ich po-
trzebami, dzięki czemu uwol-
niliśmy młodą energię miasta. 
Dziś jesteśmy przykładem gmi-
ny, gdzie na weekend nie jeź-
dzi się poza miasto, bo można 
ciekawie spędzić czas w odno-
wionym centrum.

Drugie miejsce w tej kate-
gorii zajęło Stowarzyszenie 
Gmin i Powiatów Wielkopol-
ski za projekt realizacji ma-
łych kin społecznościowych 
we współpracy z kilkunasto-

ma samorządami. W konkur-
sie nominowano też Muze-
um Archeologiczne w Pozna-
niu za organizację rezerwatu 
archeologicznego na Ostro-
wie Tumskim i miasto Lesz-
no za rewitalizację Miejskiej 
Biblioteki Publicznej. Staw-
kę uzupełniła gmina Koźmin 
Wielkopolski za stworzenie 
pierwszego w Europie projek-
tu miejskiego zrealizowanego 
z pożyczki JESSICA.

…po dobry klimat…
W kategorii „Łączy nas… do-
bry klimat” mieszkańcy Wiel-
kopolski docenili projekt bu-
dowy szklarni dydaktycznej 
oraz placu manewrowego do 
nauki jazdy w Zespole Szkół 
im. Stanisława Mikołajczyka 
w Opatówku. Dzięki realiza-
cji tego projektu szkoła może 
kształcić przyszłych rolników 
i ogrodników w nowoczes-
nych technologiach uprawy 
roślin, a zarazem może pod-
nosić świadomość ekologicz-
ną i wiedzę na temat odpo-
wiedzialnego prowadzenia 
gospodarstw, zgodnie z za-
sadami ochrony przyrody. 

– Południowa Wielkopolska 
ogrodnictwem stoi. Z naszej 
szkoły wywodzą się najwięksi 
producenci pomidorów, ogór-
ków czy innych produktów. 
Dzięki możliwości pozyskania 
funduszy unijnych wybudowa-
liśmy nowoczesną szklarnię. To 
obiekt o najwyższym poziomie 
inżynierii uprawowej – mówi-
ła Sylwia Janiczak-Malewska, 
wicedyrektor Zespołu Szkół 
w Opatówku.

W tej kategorii popularnoś-
cią cieszyła się również kład-
ka pieszo-rowerowa nad rze-
ką Wartą, którą wybudowa-
no w Owińskach. Nominowa-
ne były też projekty z gminy 
Krzemieniewo (budowa sieci 
kanalizacyjnej) i miasta Koni-
na (rozwój niskoemisyjnego 
transportu miejskiego). 

…i społeczną misję
W kategorii „Łączy nas… spo-
łeczna misja” zwyciężył projekt 
zrealizowany przez Towarzy-
stwo Pomocy Chorym im. Słu-
gi Bożej Stanisławy Leszczyń-
skiej. W ramach tej inwestycji 
powstało wyjątkowe hospi-
cjum z zakładem opiekuńczo-

-leczniczym, gdzie pomocną 
dłoń, dobre serce oraz drugi 
dom mogą znaleźć osoby wy-
magające opieki długotermi-
nowej lub paliatywnej. 

W nowym ośrodku na pa-
cjentów czeka nie tylko dobra 
atmosfera zapewniona przez 
doświadczoną kadrę, ale też 
profesjonalna opieka specja-
listów, którą zapewnia wy-
kwalifikowany zespół złożony 
z lekarzy, pielęgniarek, fizjo-
terapeutów, neurologopedy, 
psychologa i opiekunów me-
dycznych. 

– Dziś w ośrodku przebywa 
49 pacjentów, a oczekujących 
jest ponad 70 osób. To pokazu-
je, jak takie miejsca są potrzeb-
ne. Naszym podopiecznym za-
pewniamy całodzienną opie-
kę. Zadbaliśmy też o to, aby 
placówka powstała w otocze-
niu przyrody. To ważne w pro-
cesie leczenia – mówiła Józefa 
Wiśniewska, wiceprezes towa-
rzystwa.

W tej kategorii nominowano 
także projekt Fundacji Pomo-
cy Dzieciom z Chorobami No-
wotworowymi w Poznaniu za 
pracę na rzecz kompleksowej 
pomocy zarówno dzieciom, 
jak i młodzieży w walce o ich 
zdrowie i dobre samopoczu-
cie. Dużym poparciem cieszył 
się też projekt gminy Zakrze-
wo, w której powstał wyjąt-
kowy klub seniora. W stawce 
wyróżnionych w tej kategorii 
jest jeszcze powiat poznański 
(za Park Orientacji Przestrzen-
nej w Owińskach) i Związek 
Harcerstwa Polskiego – Cho-
rągiew Wielkopolska za stwo-
rzenie sieci świetlic środowi-
skowych dla dzieci i młodzie-
ży pochodzących ze środowisk 
zagrożonych wykluczeniem 
społecznym.  MARK
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Zwieńczeniem finału plebiscytu był występ Oksany Hamerskiej. Więcej informacji na stronie laczynas.wielkopolskie.pl
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Siłą plebiscytu są ludzie, którzy stoją za sukcesem danego projektu. Co było dla nich największym wyzwaniem? 
Z czego są dumni? Odpowiedzi można było usłyszeć podczas wydarzenia  „Jak wiele nas łączy”, które zgromadziło 
wielkopolskich innowatorów, przedstawicieli świata nauki, biznesu, organizacji społecznych i samorządu. Kilkuna-
stu panelistów opowiedziało o zmianach, które dokonały się w różnych obszarach życia dzięki wsparciu unijnemu.

– Ja zawsze powtarzam, że fundusze europejskie to nie tylko szansa na pozyskanie środków, ale też inspiracja, 
motor do podjęcia działania. Myślę, że każdy z projektów, który brał udział w plebiscycie, jest wyjątkowy, bo one 
rzeczywiście oddziałują na otoczenie i robią coś dobrego w naszej przestrzeni – mówił podczas podsumowa-
nia wydarzenia marszałek Marek Woźniak. Nie zabrakło również wystąpień odnoszących się do bilansu 20-le-
cia Polski w UE. Przypomnijmy, że w 2004 roku PKB na jednego mieszkańca wynosił u nas 54,5 proc. średniej UE, 
a w 2022 roku było to już 84 proc. – Transformacja Wielkopolski w ciągu ostatnich dwóch dekad jest niezwykła. 
Byliście regionem o znacznych dysproporcjach rozwojowych, a staliście się jednym z najlepszych w Europie pod 
względem wzrostu gospodarczego i do tego z najniższą stopą bezrobocia w Polsce – podkreślała Severina Mar-
kova z Komisji Europejskiej. Przebieg wydarzenia można obejrzeć ponownie na kanale YT Fundusze Europejskie  
dla Wielkopolski.  MARK 

DEBATA O WYZWANIACH, SUKCESACH I MOŻLIWOŚCIACH ROZWOJU
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u  Śrem: miejscowe Cen-
trum Usług Społecznych za-
prasza seniorów do udziału 
w  projekcie bezpłatnej te-
leopieki. W ramach progra-
mu 90 mieszkańców gminy 
Śrem w wieku 60+ otrzyma 
teleopaski. Pomogą one star-
szym osobom w miejscu za-
mieszkania, np. umożliwiając 
wezwanie pomocy w przy-
padku zagrożenia życia lub 
zdrowia. Będzie też całodo-
bowy nadzór ratowników 
medycznych oraz zdalny mo-
nitoring parametrów życio-
wych. Inicjatywa śremskiego 
CUS nie byłaby możliwa bez 
wsparcia z UE.

u Konin: w przyszłym roku 
miasto będzie ważnym miej-
scem wymiany opinii między 
osobami odpowiedzialnymi 
za transformację energetycz-
ną, tj. tymi, które w stolicach 
państw Unii Europejskiej 
i w Brukseli projektują i wdra-
żają zmiany w regionach wę-
glowych. Nie zabraknie poli-
tyków, samorządowców, eks-
pertów i naukowców, a także 
przedsiębiorców i mieszkań-
ców naszego regionu. To 
wszystko za sprawą wyboru 
Wielkopolski wschodniej na 
gospodarza i współorganiza-
tora „VI Dorocznego Dialogu 
Politycznego Inicjatywy na 
rzecz regionów górniczych 
w procesie transformacji”. 
Program spotkania będzie 
obejmował m.in. strate-
giczne dyskusje na wyso-
kim szczeblu na temat tego, 
z  czym mierzą się regiony 
węglowe UE na swojej dro-
dze do osiągnięcia neutral-
ności klimatycznej oraz jak 
ten proces przyspieszyć 
i przeprowadzić, aby był jak 
najbardziej sprawiedliwy 
i sprzyjający włączeniu spo-
łecznemu. Wydarzenie to 
wpisuje się w rozpoczynającą 
się z dniem 1 stycznia 2025 r. 
półroczną prezydencję Pol-
ski w  Radzie Unii Europej-
skiej i jednocześnie stanowi 
wyraz uznania Komisji Euro-
pejskiej dla wysiłku Wielko-
polski wschodniej w proce-
sie budowania sprawiedliwej 
i przyjaznej klimatycznie Eu-
ropy.  MARK

Fundusze Europejskie 
na skrótyDebata o sytuacji w ZIT-ach

Jak przebiega wdrażanie zintegrowanych inwestycji terytorialnych (ZIT) w Wielkopolsce? 

O ZIT-ach dyskutowano 
podczas spotkania 
konsultacyjnego dla 

jednostek samorządu teryto-
rialnego (objętych unijnym in-
strumentem), które odbyło się 
23 października w Urzędzie 
Marszałkowskim w Poznaniu. 

– Spotkaliśmy się z trzech 
powodów – mówił marszałek 
Marek Woźniak. – Po pierwsze, 
chcieliśmy podsumować do-
tychczasowe tempo wdraża-
nia ZIT-ów w Wielkopolsce. Po 
drugie, podzielić się naszymi 
obawami, i wreszcie, po trze-
cie – porozmawiać o działa-
niach i usprawnieniach, aby 
nastąpiło przyspieszenie 
w wydawaniu środków z tego 
instrumentu.

Termin spotkania był rów-
nież nieprzypadkowy. Rok 
temu podpisano porozumie-
nia na utworzenie ZIT-ów 
w Wielkopolsce. Przypomnij-
my, że jest to narzędzie tery-
torialne, będące częścią pro-
gramu Fundusze Europejskie 
dla Wielkopolski, umożliwiają-
ce samorządom współpracę, 
która wykracza poza obszar 
jednej gminy. Mówiąc najo-
gólniej – to oddzielne koper-
ty finansowe na projekty UE 
realizowane przez kilka gmin.

W naszym regionie działa 
siedem ZIT-ów. Do już istnie-
jących w perspektywie 2014-
-2020 (tj. aglomeracji poznań-

skiej i kalisko-ostrowskiej) 
dołączyły w nowym pro-
gramie obszary miejskie w: 
Pile, Gnieźnie, Koninie, Lesz-
nie oraz Kole i Turku. Łącznie 
mają do wydania ponad mi-
liard złotych. 

Pierwsze konkursy ogłoszo-
no na początku 2024 roku. Od 
tego czasu złożono 99 wnio-
sków o dofinansowanie na 
kwotę 278 mln zł, co stano-
wi 27 proc. alokacji na ZIT-y. 
Mamy też pierwszych benefi-
cjentów, którzy realizują pro-
jekty z obszaru cyfryzacji, zie-
lonej infrastruktury, transpor-

tu miejskiego czy aktywizacji 
społecznej.

Aktualnie ogłoszonych jest 
siedem konkursów, których 
adresatami są podmioty zrze-
szone w ZIT-ach. Dotyczą one: 
e-usług, zwiększania odporno-
ści na zmiany klimatu i mobil-
ności miejskiej. Do pozyskania 
jest łącznie prawie 360 mln zł. 
Większość tych naborów jest 
ogłaszana w trybie niekonku-
rencyjnym – a więc na ściśle 
określony projekt i podmiot 
uprawniony do jego realizacji.

Takim przykładem jest 
przedsięwzięcie miasta Po-

znania polegające na uno-
wocześnieniu systemu PEKA 
czy inwestycje samorządów 
w transport niskoemisyjny 
na terenie aglomeracji po-
znańskiej oraz kalisko-os-
trowskiej. 

Większość konkursów za-
kończy się w tym roku. To 
wcale jednak nie oznacza, że 
nie będzie nowych naborów 
w 2025 roku. Wręcz przeciw-
nie! W pierwszym i drugim 
kwartale zaplanowano pięć 
kolejnych. Po szczegóły odsy-
łamy na stronę funduszeUE.
wielkopolskie.pl. 

***
Wielkopolska w perspekty-

wie 2014-2020 zdecydowała 
się nie tylko na utworzenie 
ZIT-ów. W tamtym czasie po-
szliśmy o krok dalej, wprowa-
dzając również tzw. obszary 
strategicznej interwencji (OSI) 
miast subregionalnych (Lesz-
no, Konin, Gniezno, Piła). To 
było pionierskie rozwiąza-
nie w kraju. Dzięki niemu sa-
morządy tworzące OSI mo-
gły aplikować w oddzielnych 
konkursach. 

Ten model – nazwijmy go 
umownie decentralizacji fun-
duszy – jest dalej rozwijany 
w programie w poszerzonej 
formule, tzn. z siedmioma 
ZIT-ami. Oprócz nich, do pro-
gramu Fundusze Europejskie 
dla Wielkopolski wprowadzo-
no także inny instrument te-
rytorialny o nazwie „Rozwój 
lokalny kierowany przez spo-
łeczność”. Dzięki niemu od 
września ogłaszane są kon-
kursy na inicjatywy za po-
średnictwem lokalnych grup 
działania.  

– Model partycypacyjny jest 
spójny z zasadami wdrażania 
naszego programu. Koncen-
trują się one na wypraco-
wywaniu decyzji w sposób 
maksymalnie uspołecznio-
ny, oddolny i blisko obywate-
la – podsumowuje marszałek 
Marek Woźniak.  MARK

FO
T.

 M
A

RC
IN

 K
RY

G
ER

Spotkanie w UMWW zgromadziło kilkudziesięciu samorządowców, których gminy należą do ZIT-ów.

Samorząd inwestuje w drogi wojewódzkie
W naszym regionie obecnie 
realizowanych jest osiem in-
westycji przy drogach woje-
wódzkich, które są dofinaso-
wane z programu Fundusze 
Europejskie dla Wielkopolski 
– czytamy na stronie Wielko-
polskiego Zarządu Dróg Wo-
jewódzkich Poznaniu. 

Kosztują one 382 mln zł, 
z czego aż ćwierć miliarda 
złotych to wsparcie z Unii Eu-
ropejskiej.

Drogowcy działają w róż-
nych częściach regionu: w po-
wiatach czarnkowsko-trzcia-
neckim, poznańskim, szamo-
tulskim, gnieźnieńskim, ale 
też konińskim, pleszewskim 
czy nowotomyskim. W jakich 
miejscach kierowcy muszą li-
czyć się z utrudnieniami? 

Rozbudowywane są drogi 
wojewódzkie w kilku lokaliza-
cjach: nr 116 Nojewo – Podp-
niewki, nr 182 (ul. Kościusz-
ki) w Czarnkowie, nr 194 na 
odcinku Poznań – Węzeł S5 

Gniezno Południe w Ligowcu 
(z rozbiórką i budową nowych 
wiaduktów kolejowych), nr 
263 w Ślesinie, nr 443 na od-
cinku Gizałki – granica gmin 
Gizałki i Grodziec oraz nr 431 
Mosina – Kórnik. 

Budowany jest też nowy 
przebieg DW 305 na odcinku 
od ul. Kolejowej do ul. Celnej 
w Nowym Tomyślu o długoś-

ci prawie 2 km. Przy okazji po-
wstanie również rondo, dro-
gi pieszo-rowerowe, chodni-
ki oraz odcinki ekranów aku-
stycznych. 

Ponadto od połowy maja 
2024 r. trwają prace nad zmia-
ną przebiegu DW 197 na od-
cinku Pawłowo Skockie – Kisz-
kowo. W ramach inwestycji 
czterowlotowe skrzyżowanie 

DW 197 od strony Kiszkowa 
zostanie przebudowane na 
skrzyżowanie trzywlotowe 
drogi wojewódzkiej i powiato-
wej (z łagodniejszym łukiem). 

Także stare obiekty mosto-
we zostaną zastąpione no-
wymi, m.in.: nad rzeką Małą 
Wełną w Kiszkowie, nad rzeką 
Prosną w Gizałkach i nad Ka-
nałem Ślesińskim w Ślesinie. 

To jednak nie koniec inwe-
stycji z tego zakresu. W ramach 
programu Fundusze Europej-
skie dla Wielkopolski 2021- 
-2027 w sierpniu 2024 r. WZDW 
złożył kolejne jedenaście wnio-
sków w zakresie rozbudowy na-
stępnych dróg wojewódzkich.

Takie tempo realizacji po-
dobnych przedsięwzięć nie 
byłoby możliwe bez wspar-
cia z Unii Europejskiej. W cią-
gu dwóch dekad odnowiono 
ponad 1 tys. km dróg oraz wy-
budowano 100 km nowych.

Inwestuje się także w trans-
port. Zmodernizowano niemal 
250 km linii kolejowych, a ro-
werzyści mogą korzystać z po-
nad 500 km nowych ścieżek. 

Oznacza to, że w ostatnich 
20 latach powstało razem pra-
wie 2 tys. nowych i zmoderni-
zowanych dróg, ścieżek i to-
rów. To wszystko sprawia, że 
nieustannie poprawia się bez-
pieczeństwo i komfort podró-
żowania w regionie.  MARK
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Od połowy maja 2024 roku trwają prace nad zmianą przebiegu drogi wojewódzkiej nr 197 na 
odcinku Pawłowo Skockie – Kiszkowo.
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Taki post (publikujemy w wer-
sji nieco spolszczonej) na fa-
cebookowym profilu Ławi-
cy przykuł niedawno naszą 
uwagę…

„Siedzicie wygodnie w sa-
molocie albo właśnie w tym 
konkretnym momencie już 
łapiecie za swój bagaż, a tu 
dzieje sią ważna procedura, 
bo pojawia się... Marszałek na 
lotnisku. 

Jedną z kluczowych osób, 
które biorą udział w naziem-
nej obsłudze samolotów, jest 
tak zwany marszałek lotni-
skowy, czyli koordynator ru-
chu naziemnego, z angielskie-
go Marshaller – sygnalista.

Ma za zadanie monitoro-
wanie i kierowanie samolo-
tów na konkretne stanowiska 
postojowe, za pomocą sygna-
łów wizualnych. Wyróżniamy 

ich około 25 i wykonywane są 
poprzez odpowiednią pracę 
rękoma wyposażonymi naj-
częściej w pomarańczowe, 
świecące pałeczki.

Marszałek wskazuje piloto-
wi pożądany kierunek ruchu, 
wskazuje stanowiska postojo-
we, zatrzymanie zwykłe/awa-
ryjne, włączenie/zwolnienie 
hamulców, przyśpieszenie/
zwolnienie, włączenie/wyłą-
czenie silników, potwierdzenie.

Czy podoba się Wam praca 
Marszałka?”

Oj, podoba! Do tego stop-
nia, że w naszym archiwum 
znaleźliśmy zdjęcie nie jed-
nego, a dwóch marszałków na 
lotnisku. Też wykonują pra-
cę rękoma, choć może nie-
koniecznie wyposażonymi 
w pomarańczowe, świecące 
pałeczki…

INNA STRONA SAMORZĄDU

MONITOR WIELKOPOLSKI – MAGAZYN SAMORZĄDU WOJEWÓDZTWA
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USŁYSZANE

PRZECZYTANE

Jak można sklasyfikować kaski? Otóż 
kaski dzielą się, proszę Państwa, na 
elitarne i  egalitarne. Przykład tego 
pierwszego zaprezentowaliśmy 
w tym miejscu przed miesiącem (tych, 
co przegapili, odsyłamy na naszą stro-
nę www, gdzie jest „wszystkomające” 
archiwum). Egzemplifikację tej dru-
giej kaskowej kategorii odnaleźli-
śmy podczas niedawnej uroczystości 
w rozbudowywanym muzeum w Ża-
bikowie. Czy to marszałek, czy (wice)
wojewoda, czy biskup, czy dyrektor, 
czy przewodnicząca sejmiku, czy oso-
by niesprawujące tak zaszczytnych 
funkcji – wszyscy przywdziali iden-
tyczne nakrycia głowy. Brak dyskry-
minacji ze względu na stan, płeć czy 
orientację! Widać, że polityka równoś-
ciowa przynosi efekty…

PODPATRZONE  MONITORUJEMY RADNYCH
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 u Lubię to zdjęcie, bo… to, jak traktujemy zwierzęta, ukazuje 

poziom naszego człowieczeństwa. 

 uNajprzyjemniejszy moment w pracy radnego to… spotka-

nia z ludźmi, rozwój zaplanowanych projektów i przygotowy-

wanie nowych inwestycji. 

 uA najgorsze w tej robocie jest… to, że mamy zawsze za 

mało środków na jeszcze więcej dobrych projektów.

 uGdy jadę na sesję sejmiku, to… jadę z przyjemnością.

 uW sali sesyjnej najbardziej brakuje mi… roślinności,  

która znakomicie wypełnia każdą przestrzeń.

 uGdyby komisje znów mogły obradować online…  

Wszystko fajnie, ale najlepsze są spotkania na żywo.

 uMożemy być dumni z Wielkopolski, ponieważ… porządek 

i praca u podstaw to cechy sukcesu.

 uGdy słyszę „mała ojczyzna”, to… Wielkopolska oczywiście, 

ze szczególnym uwzględnieniem jej północnej części.

 uNajdziwniejsze pytanie, jakie dotąd usłyszałem, to… 

gdybyś był postacią z horroru, jak uniknąłbyś śmierci?

 uChciałbym wiedzieć… jak zrobić dobry tort naleśnikowy.

 uNie chciałbym wiedzieć… Wiele rzeczy warto wiedzieć, 

dlatego dobrze jest mieć otwarty umysł.

 uChciałbym się spotkać z… każdym człowiekiem dobrej woli.

 uNa bezludną wyspę zabrałbym… Adama Bogrycewicza,  

bo on zna odpowiedzi na wszystkie zagadki świata. ;-) 

 u Jak urlop, to… czas spędzony z wnukiem Michałkiem.

 uA jak praca, to… na pełnej petardzie. 

 uMarzy mi się… świat bez uprzedzeń.

 uBoję się… że Mufasa przeżył upadek.

 uCieszę się… z tego, że mam doskonałe grono współpracow-

ników i przyjaciół.

Jacek Bogusławski:

A co, jeśli 
Mufasa żyje?

Jacek Bogusławski
 u ur. 17 sierpnia 1972 r., Piła

 u członek Zarządu Województwa  

Wielkopolskiego

 uwybrany z listy PO, w okręgu nr 2

 u 25.250 głosów

Nawet podczas najbardziej 
uroczystych gali (choć-
by przy wręczaniu filmo-
wych Oskarów z udziałem 
gwiazd Hollywood) zda-
rzają się przejęzyczenia, 
wpadki, lapsusy. Efektow-
na sceneria, błysk fleszy czy 
dreszczyk emocji związany 
z rozstrzygnięciem konkur-
su w poszczególnych katego-
riach nie ułatwiają przecież 
zadania stojącym na scenie. 

Nie inaczej było 17 paź-
dziernika w Sali Ziemi MTP, 
gdzie samorząd województwa 
zorganizował efektowne wy-
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Katarzyna Kretkowska z zarzą-
du województwa kreatywnie 
zdradziła… wyniki konkursu 
na szkołę roku.

darzenie z okazji Dnia Edu-
kacji Narodowej, połączone 
z ogłoszeniem zwycięzców 
konkursów o tytuł Wielko-
polski Nauczyciel Roku oraz 
Wielkopolska Szkoła Roku.

Zaczęło się niewinnie, gdy 
marszałek Marek Woźniak 
mówił, że dziś szczególnym 
wyzwaniem dla edukacji jest 
inspirowanie do kreatywno-
ści. Bez niej funkcjonowanie 
młodych ludzi będzie trud-
niejsze.

– Nauczyciel musi być nie 
tylko ideałem, ale też super-
bohaterem – stwierdziła, 

zwracając się do pegagogów, 
członkini zarządu wojewódz-
twa Katarzyna Kretkowska, 
która następnie (zamiast po-
czekać na filmowe zapowie-
dzi) nieopatrznie z rozpędu 
odczytała… listę dziesięciu 
wyróżnionych szkół, czwór-
kę laureatów oraz zwycięską 
placówkę.

– Cóż, pan marszałek mó-
wił o kreatywności, to właśnie 
w kreatywny sposób ujawni-
liśmy finalistów i zwycięzców 
konkursu – tłumaczył rozba-
wiony całą sytuacją prowa-
dzący galę konferansjer.
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Marszałek (a nawet dwóch) na lotnisku.


